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b . EXECUTIVE SESSION
3 TUESDAY, MAY 16, 1978
z 5 U.S. House of Representatives, |
t i :
a8 Subcommittee on the Assassina-|
ol | tion of John F. Kennedy of
s 7 v ' the Select Committee on
- Assassinations, :
g g
- | Washington, D.C. :
T , 5
s ‘ The Subcommittee met, pursuant to notice, at 9:35 a.m. 5
< 10 !
o ! . :
& 4 1n room 3370, House Annex No. 2, 2nd and D Streets, N.W. !
N j
! ! Present: Michael Goldsmith and Dan Hardway. ;
- Ty |
.-
® -
= : Mr. Goldsmith. Miss Reporter, will you please swear in
= ! the witness? |
£ 3 : :
§ 3 The Reporter. Do you swear that the testimony you are :
38 120 ’ - :
. i f
= i about to give in this matter will be the truth, the whole ;
n i l ?
" | ‘ ' . :
= | truth and nothing but the truth, so help you God? :
S 13 o i '
@ | Mr. Scelso. I do. :
E 17|
§ 1| |
|
:
3 ;
| %
| ;
o 001782 f
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i

[ f TESTIMONY OF JOHN SCELSO
2; Mr. Goldsmith. Would you please state your name for
.
3 the record?
4i Mr. Scelso. John Scelso.
‘g S Mr. Goldsmith. Would you spell Scelso?
f é Mr. Scelso. S-c-e~l-s-o.
% '7 Mr. Goldsmith. What is your present occupation, Mr.
é 3; VScelso? |
S 9ii Mr. Scelso. I am retired.
= i .
g 30% Mr. Goldsmith. Where do you live?
é 71% ‘Mr. Scelso. Abroad.
% ‘2% Mr. Goldsmith. Mr. Scelso, are you here testifying
‘ g 12 before the Committee \}oluntarily and without subpoena?
f ¥4§ Mr. Scelso. Yes.
% 3525 Mr. Goldsmith. ﬁave you been given a copy of the Commit=-
E 355, tee rules and the Committee.resdlutions?
% ITE‘ Mr. Scelso. Yes.
g ‘8: Mr. Goldsmith. Have you had an opportunity to read
§ 9 Rule Number 47
S Mr. Scelso. Yes, I have.
'7,:,:;?’ Mr. Goldsmith. Do you understand that rule?
TN 4 '
. ‘:’"‘d\/ 2 :' Mr. Scelso. _Yes, I do.
23§ Mr. Goldsmith. Do you understand that. you have a right
‘ = to have counsel present here today? |
= Mr. Scelso. Yes. 901783
i N g T TN
| SELHL
ALSERSESON RISCRTING COMPARD
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1-3
: Mr. Goldémith. Do you waive that right? %
. ] Mr. Scelso. Yes. I am an attorney myself. ‘
: e Mr. Goldsmith. Do you understand the Committee's rules
. ‘ that you have a right to receive a copy -of the transcript of
) s thé deposition statement that you are about to give today?
2 Mr; Scelso. Yes. %
w 8 i
5 , Mr, Goldsmith. Are you willing to waive that right/
~ 7 _
; , " Mr., Scelso. Yes, I waive that.
E :E Mr. Goldsmith. I gave you, a few minutes ago, a copy
4 3 !
f o I of a letter written by the Acting Director of Central Intelli—!
§ ;I ; gence, Mr. Carlucci, to this Committee. It is in the Commit-
§ :;é - tee's record as Exhibit 94, JFK.Exhibit'94.
‘ ‘ ‘ ‘ Have you had a chance to read that letter? |
g ; ; Mr. Scelso. Yes. %
g ;i % Mr. Goldsmith. Do.you understand it? E
g N i Mr. Scelso. I do. %
= 18 ' :
j ]_ﬁ Mr. Goldsmith. For putrposes of the record, I would like é
i % % to explain to you that the Committee's mandate is to investi- z
; | % gate the assassination of President Kennedy in terms of who E
= 13 A
; o % killed the President. Was there a conspiracy? What was the ;
i -JE performance of the investigétive aggncies,'including the FBI %
'E'§§§::ﬂ ; and the CIA? Also to evaluatejthe work of the Warren %
Fa 22 i
. o . ' Commission. Do you understand that? {
ﬁ!é . Mr. Scelso. Yes., |
‘ Mr. Goldsmith. Mr. Scelso, is it true that you were

118}
in

{
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formerly employed by the Central Intelligence Adency?

Mr, Scelso. Yes, I was.

Mr, Goldsmith. For how many years were you so employed?

Mr; Scelso. Twenty-three years.

Mr. Goldsmith. In what capacity?

Mr. Sceiso. I was an intelligence officer in the clan-
destine operatlons side of the organlzatlon.

Mr. Goldsmith. For all twenty~three years?

Mr, Scelso. Yes, all twenty-three years.

Mr. Goldsmith. What position did you have with the
Agency at the time you retired?

| Mr. Scelso. At the time I retired, I was on the foreign

intelligence staff in .charge of the operations_branch respon;
sible for reviewing almost all of the féreign.intelligence
and counter-intelligence operations of the Agency and of
formulating doctrine with the conduct of such operations.

I was also a member of a panel which reviewed the total
programs of the Agency abroad and evaluated them.

Of course, at the time of the Kennedy assassination, I
had quite anothef o,

Mr. Goldsmith. That was my next,quesﬁion. What was your
position?

Mr. Scelso. At the time of the Kennedy assassination,
I was the chief of a branch responsible for operations in

Mexico and Central America, down to and including Panama.

fﬂi @01785
31‘@;&:\3 :
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i | Mr. Goldsmith. Which branch was that?
) Mr. Scelso. I think it was called WH-3, Western Hemis-
3 lphere 3. The designations change from time to time. |
. 4| Mr. Goldsmith. Have you discussed with anyone from the
2 5 % Agency the testimony you are -going to be giving here today?
é 5 Mr. Scelso. Yes. I was acquainted, very briefly, with
g 'y the general thrust of the Committee's investigation, which is
§ 2] as you have summarized it to me today.
i. 3 5 I was made aware of the Nosenko case, and I borrowed ;
. _ g
: g || Mr. Epstein's book and read it over the week-end. That is 'i
3 ' C !
é RIS g
g s ]. Mr. Goldsmith. Did you have any involvement in the ;
- i |
. E 12 % Nosenko case? ?
% 14 :l ‘Mr. Scelso. No. I knew of the Nosenko case in a very :
::_ 13 .i sketchy way. I.knew that No-senko/"l‘ig_d defected and that he
&:‘ 14 P] had said that.%w&ld""ﬁéfgét a Soviet agent.
f, 17 I later heard that Nosenko was discovered to have been
é 13 ‘dissembling, not being on the level. That is all. That i
= : |
; 19 _'informatiqn was imparted to me by officers I do not recall in E
g 20 no more than thrée sentences on the first occasionzand two ';
e U ? sentences on the second occasion.' g
BN '
. !:’-,34;7 29 , Mr. Goldsmith. Was there any particular reason, then, :
22 :; that you read the Nosenko book this week~-end? |
. = ‘ Mr. Sceiso. Just that I am very muchr interested in the .

|8}
tn

Kennedy assassination investigation and it seemed to present ai

201786
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- of any statements made by any CIA person to this Committee?

lot of new angles.

Mr. Goldsmith. Did you think that you might be asked

questions about the Nosenko case?

‘Mr. Scelso. I suspected that I might.

Incidentally, the book did raise sevefal points in my
mind which I would like td discuss with you.

Mr. Goldsmith. Before we do that, other than the general

briefing that the Agency gave you on the work of our Committee

did anyone in the Agency suggest to you that you should not
not cooperate with us? ‘ |

Mr. Sceilso. No.

Mr. Goldsmith. Did anyone inform you about the substance

of other interviews or statements made under oath by Agency

employees to staff of this Committeé?,
Mr. Scelso. No, except that I was told in a discussion

of ithe Nosenko case that certain people in the Agency had

~testified along one side or the other of the Nosenko case.
 Mr., Goldsmith. You were not informed about the substance!

3
t

Mr. Scelso.  No.

Mr. Goldsmith. Before we proceed,,yoﬁ indicated that
you would like to give us some background information or com-
ments on the Nosenko case from the book you have read. Why_
do you not take this opportunity to do that now?

Mr. Scelso. Well, several points struck me. As you know;

QT APREeE %
SEORE 00178
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' ; ; I was in charge of the investigation of the assassination
E ’ !
5 of President Kennedy for the clandestine services of CIA, of |
l .
5 which Mr. Helms was then the Chief for the first one or two
3 i months, and I learned a lot about the case at that time, read :
;; 5 hundreds of papers and a summary report, before I was relieved
;Z 5 l of this responsibility.
é P | In reading the book, the Epstein book, I noted a couple
EE . ‘of things. One is that. the Embassy officer in Moscow who
i 3 :; talked to Oswald whep he arrived there and wanted to i:enounce
: 'a his citizenship, a man named Schnéider, was stated to be an
; g officer of the Central Intelligence Agency.
= ! . )
- 2 Ei If this is true, I did not know it at the time of my
. z i1 investigation and must conclude that the information was with-
:‘; 14 , held from me, because I discussed the Oswald cé.se with membersi
g ‘$§! of the So&iet Branch at that time, in the presence of an
é 12 i officer who had been in Moscow at the time of the Oswald 1
. , |
i’ 1> : defection. '
E 13 l In this conversation where I was reading the State Depart%—
= |
; 19 E ment repq:ts written by the officer who had seen Oswald, I was%
% 29 i not told that t11_is man was a CIA agent,. CI§ officer, or what- t
21 % -ever he was. E
. g;’j 39 I do not know that he was. I only know that the book |
_ 21 z said that he was. |
‘ " 24 l Secondly, the book states that Oswald had been in touch i

i in Dallas or Houston or someplace with the CIA Office of
|

i U T A
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of the Central Intelligence Agency in the Texas area, had been

~in touch with Lee Harvey Oswald at ény time.

in touch with deMohrenschielt. I do not think it went into

“the Céntral Intelligence Agency that was then called the

SEpREY
Wiyt g

1-8
Operations Officer, Contacts Branch, named Moore -- M-o-o-r-e.

Mr. Goldsmith. J. Walter Moore?

Mr. Scelso. Something like that.

J. Walton Moore was in touch with deMohrenschielt. It |
asserts that deMohrenschielt claimed Moore had asked him to
stay in touch with Oswald.

As I recall, I did not know that Moore had, any officer

Mr. Goldsmith. My recollection differs somewhat. My

recollection of the book was that it said that Moore had been

any detail that Moore had been in touch with Oswald.

Mr. Scelso. I read the book very hurriedly, and I

thought they were the same party, however, I cannot swear to
that. I just wanted to say that I did not know that :there

had ever been any involvement between the domestic branch of

Office of Operations and their offices:saround the states,
who interviewed American servicemen going abroad or returning

from abroad, was called the Contacts Branch. I did not know

that anyone in that branch had ever been in contact with the

Oswald case, whether with him personally or by reguesting
people to elicit information from him, and so on.
Mr. Goldsmith. Does that surprise you?

 ££?' . ‘ .®@1789?
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|
Mr. Scelso. Yes, because that should have shown up in !

the traces and it was, of course, a vital factor in the inves-i

i
3 'tigation. ' ;
i
‘ 4 . Mr. Goldsmith.. When I say does that surprise you, does |
= 5 | the fact that no officer from the domestic contacts division,
SL: 4 or domestic contacts serv‘ice, ever contacted Oswald? Does the
g 7 fact of the absence of such a contact surprise you?
;r: g | Mr. Scelso. No, it would not have surprised me, because
:- $ ; Oswald was a security suspect and was a proper subject for ;
:- 10 . handling by the Office of Naval Intelligenece and the Federal |
g !
é 11 f Bureau of Investigation, not with the Central Intelligence |
‘ g %4 : Agency. T A ;
‘ :Z 11 ' Mr. Goldsmith; Are .youssaying, then, that it would not 2
; 14 » be standard operating procedure forA the.Ag}encf to attempt to
—’E 13 |; debrief a returning defector?
E [ , Mr., Scelso. I do not know, really, because the operationgs
;‘ = | of the Soviet Branch was something that was very, very exclu-
i ' i
5 18 | sively held which I, in my later positions, when I had to
; '3 'review all of the operations in the world and so on, very }
S 0 rarely found out.anythingl about it. i
j
e 210 Mr. Goldsmith. For the record, I would like to state Ir
' f«-‘s</ 22 ' that Dan Ha_rdway has just walked into the room. . ‘
| 23 Dan, this is Mr. Scelso. ‘
. 4 | Mr. Scelso. I know that positively I did not know that ,

i ‘
i

Schneider was a CIA man, if he were; and as far as I recall -—E
QTABLT 001790/

.A'
5 CoMPANY \
\

i
|
i
i
i
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i and I have never read any of the files since- I was relieved

. | back in early 1964 of the responsibility for the investigationi -

!

"~

3 'I do not recall anything about Moore or any CIA direct or

'Y

indirect contact.

g 3 Mri Goldsmith., When Oswald was in. Russia, he.worked at
é 6 | a radio factory for quite some time. Would that fact have

é 7 made the Adency more interested in interviewing him upon his
§ 3 il return? |

: 9j Mr. Scelso. Yes, it should have, normally -- and I am

o _

o

just conjectuting now; I do not actually know what the policy

of the Office of Operations was about interviewing security

HASHENGTON,

;ji suspects in the United States, an obvious suspect like an ex-

defector.

PUTILTNG,
o

| Mr. Goldsmith. Should there be a statement in Oswald's

15 # file that the reason he is not being interxrviewed or debriefed

PEPORTERS

14 % is that he would fall into the proper jurisdiction of Office

« Vs

s
!

of Naval Intelligence or the FBI?

2 13 ! Mr. Scelso. On the basic of logic you would think so,
& .

= 19 but I do not know anything at all about standard operating
§ 20 | ‘procedures of the Office of Operations.

e 21 Mr, Goldsmith. The Office of Operations -- |
DA §
= 5 ; g

. *f-sz 21 | Mr. Scelso. =-- was a branch of the Central Intelligence

22 4 Agency which maintained offices around the United States and

. 24 | briefed and debriefed Americans going abroad< and returning é

{ from abroad. ‘ |
i s, s 5 001791

. i
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15 H Mr. Goldsmith. That was now called the Domestic Contacts:

. ) .
‘ | Service? ... oLl UL LT A

Mr. Scelso. Something like that.

(%]

«w

do

Mr, Goldsmith. - You indicated that you were present at

PR a conversation where there was a CIA officer present who was
§ i in Moscow when Oswald was there?

s 7 Mr., Scelso. Yes.

5 2 ‘Mr. Goldsmith. Who was that officer?

g $ Mr. Scelso. Mr., Hugh Montgomery.

c

Mr. Goldsmith, When did this conversation take place?

'‘Mr., Scelso. I presume it was sometime within two months

after the assassination.

—
[ 8]

. HASHTIHGTON

Mr. Goldsmith. Do you know whether Mr. Montgomery ever

HUTLDING
w

REPOWTERS K

had any contact with Oswald in Moscow?

>

ﬂ Mr. Scelso. I do not know that, no. When I talked to

13 &+ him, he wondered whether he might not have been present at

5. W,

s
3

one of the interviews.

- 13 ‘Mr. Goldsmith. Which interview are you referring to? ?
= !
& .
s 1% Mr. Scelso. The interview of the State Department officer
§ 20 who wrote these reports we were going over with Lee Harvey

21 § Oswald, and then he reflected on this a minute and said no,

. #2277 22 i he was not, because there were other defectors at the time, yot};
‘.Q/ ‘\ 1 + :
23 i know, ‘before or.afterwards.

i
1
i
i

. 14 Mr. Goldsmi.th., Did Mr. Montgomery make any»other com=-

| 8
ln

i ments about the Oswald case?
WA
i
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wheth&r or not Mr. Schneider was a CIA officer; if he was would

Mr. Scelso. No. |
Mr. Goldsmith. You indicated that you had no knowledge i

i

|
{

his file reflect that?

Mrt Scelso. Oh, sure.

Mr. Goldsmith. 1Is it possible that his file would not
indicate his ‘active employmént wiﬁh the Agency?

Mr. Scelso. His files in the State Department?

Mr. Goldsmith. Let's talk first about his files with
the CIA.

Mr. Scelso.. I do not know whether we would have a file
at the CIA.

Mr. Goldsmith. Let me run this hypothetical with you.

Assume that a man works for thé Central Intelligence
Agency, 1949 for a year, and he leaves and joins the Foreign
Service, becomes a Foreign Service Officer. Eventually he
gets assigned to work in the Soviet Union as a consular
officer.

His CIA file, let's assume that during this time that ;
the man is working State Department cover_but he is also |
CIA. Would the CIA file necessarily reflect the fact that he !
is still working for the Agency?

Mr; Scelso. Oh,‘sure. There would be a file in the
Office of Personnel that wouldAshow his entire CIA record

and the fact that he was put under State Department cover. i
501793
gﬁ; -ﬂ;ﬂ

NS PR o
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1=13"

- That file would probably be very closely held, even more |
: |
7 : closely held than ordinary files. %
3 E' Mr. Goldsmith.‘ Would that indication that he is under |
5 E State Department cover, but still with the Agency, would that %
v <; be in the subject's main personnel file, or is it possible
; é‘ that it.would be in some other file?
- i
g ' Mr. Scelso. I really cannot answer that authoritatively,!
; . because I never saw the file of any officer who was stationed
i gi in Moscow. The assignment of CIA officer; to Moscow was i
_i 0 ;'something that was very elaborately prepared, planned in |
% " é advance, and véry closely held.
g ‘s L + For example, I was once-statﬂoned.in an Embassy ébroad
. ; o l where there was an officer, CIA officer, v}ho was just in to {
:g i % go to. Moscow as his next assignment; I did not know that this
g }5% man was a CIA officer at all, even though I was, for a consid-
g zé? erable period, Acting Chief of the station. . E
i 175' I did not know that thisi man, whom I saw occasionally andg
i - i
g 132 who often I had occasion to deal with, he was a State Depaft- E
Z 1g§ ment Secur;ty Officer., I.did not. know he was a CIA man, i
% 20% until he got thrown out of Moscow later on. %
2{% | Mr. Goldsmith. Was this Mr. Angelli? E
‘ i,_zz | Mr. Scelso. Yes. I -thJ.nk that was his name. z
23§ Mr. Goldsmith.  Is it possible for the Agency to work wit#
. 2 an 6fficer overseas without there being any notation in the |

.. i officer's personnel file at CIA Headquarters -- in other wordsg
i ?

;  SEARET 001734
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a personnel file would indicate, for example, that the

employee retired back, say, in 1955. No connection whatsoever

i

[38)

with the Agency after 1955, and for only a handful of people

to know that actually the person is still CIA?

e

&en

|
i
} Mr. Scelso. Certainly it is possible. As I say, I do
| )
| not really know the mechanics and the administrative proce-
'7§ dures that accompanies such an assignment.

E

s

P Mr. Goldsmith. Was there any aspect of the Oswald case

20024 (202) S5u-2345

that struck you as unusual when you first had an opportunity

0

to first read through the file?

(@)

. | - Mr. Scelso. Do you mean after the assassination? l

*

Mr. Goldsmith. Yes. Did you read the file any time before
!

i
I

17 | the assassination?

ta Mr, Scelso. No.

Mr. Goldsmith. Then=after the assassination.

REPORTERS BUTINING, UASHTMNGTON, D.C,
n ¢

Mr. Scelso. We only had a scan file on Oswald until he

0.

% 17% was involved in the assassination, merely the fact that he i
- ! I j
= : ;
C 3 i had been in the Marine Corps and had deserted, and we learned !
bt | !
& i g
= xgg about. this in reports from the Navy and State Department, and |
~ i ’ . i
g 20§ we had made arrecord, I think, a think f£ile of the communica—}
g1§ tions on him from other govermment agencies.
TS
7 '\§7\f i i
. EZ7 a0 And of course it was the information that had come up !
N T |
| H
23§r from Mexico City a few weeks before the assassination. i
!
‘ 4 | Mr. Goldsmith. I understand the file was limited in :
Z= a nature, but even in light of what little material that was inﬁ’
| CTPBRLT 001735
Q) e A e W
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SECRET »

. i i it, was there anything in there that you found unusual? :
|
2 Mr. Scelso. Not to me, because, for many years, I had
7 || been dealing with cases like this and people like this and,
4 || to me, it was just a typical defection case.
§ 5 i You see, one of the other things I was in the Agency,
- é 6i early on, I was the first polygraph operator in the Agency
g 7 il and had polygraphed some hundreds of security suspects. I
é g ilalso had been a prisoner of war interrogator in World War II
: $ Eand interrogated some tens of thousands of Germans; and I i
;' 10 ialso had been the counterespionage officer for the European
g i vDivision back in the '50's and dealt with dozens of defection
g 12 !cases and things like that.
[
. E i3 [ So Oswald just seemed to me to be a small potatoes
é 14 Edefector. | i
& | ' '
% ‘Séi Mr. Goldsmith. What would be the Agency's standard
% 18 %operating procedure with dealing with a defector that returnsg
ﬁ 17| into the country? é
g | Mr. Scelso. I do not know. By the time that defectors %
& !
; 7 il started coming back, I was no longer in a position to know E
§ 20: that kind of thing. People like that were handled, of course%
,f3:-7’ primarily by the FBI or, if there were military defectors, |

{

many years, from '52 to '62 -- wait a minute; '55 to '62 --

1

!

|

» . ) ) |
talso by_their.branch of service. And I was overseas for |
t

I

1

]

")
b

| and no case like that had ever come to my attention.

| S)
tn

I was not in a position where things came across my desk.

SECRET 201798
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i i
. ' i Mr. Goldsmith. Oswald defected to the Soviet Union in ‘
2 || October, 1959, and early November of '59, the CIA received
. 3 ja cable or a copy of a cable from either the Office of Naval
4 I Intelligence or from the Department of State, I do not recall
1 .
d |
Z S5 jexactly which.
1
26 _ The substance of the cable reported Oswald's visits to !
S 7 | the American Embassy in Moscow and indicated that Oswald said
§ 2 i that he was going to defect and also that Oswald was going
s 9 lto offer military-related information to the Soviets. |
a.. i
= I8¢ " As I said, that cable came in at the beginning of November,
g ; : '
£ 'l 11959. Under normal operating procedure, should that cable
“ |
. = n !lhave triggered the opening of a 201 file?
< i !
= { :
2 13 § Mr. Scelso. Again, I really cannot authoritatively speak
2 .| i
: - gabout procedures. I would imagine so. i
P |
g ]J; Mr. Goldsmith. In your opinion, would it be unusual for
= i :
= 4
= e iOswald's 201 file to have been opened over a year after the !
a7 . :
. iarrlval of that cable? In other words, the file actually was |
= i I
<98 ) . ' ;
= ' not opened until December, 1960, over a year after the defec- |
E 19 , |
~ tion. !
< 1
s 20 . :
Would you regard that as unusual?
5 '2] i ’ i
Z§$£$f i " Mr. Scelso. I cannot tell. I never concerned myself
: YN iwith procedures like that. When I came back from overseas,
23 i :
ﬁI was put into running a great big branch with revolutions ;
. igoing day and night,, and I had a large staff of extremely ;

»)
in

.capable people who concerned themselves with things like that.

] SECRET | 001797
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SECRET .

i Mr. Goldsmith. We will get back to your work on this |
. , || case after the assassination in a while. What I would like |
3 td do now 1is go over a series of cables and transcfipts per-
' . 4 lltaining to the period before the assassination.
g s i For the record, I would like to say that all of my ques-
é ¢ | tions pertain to the time period of late 1963.
g 7 ; In 1963, you were Chief of the Division known as WH-3?
S oz Mr. Scelso. Branch.
< ;
: s | Mr. Goldsmith. Branch known as WH-37?
o | _
g b6 ; Mr. Scelso. Yes.
g 11 § Mr. Goldsmith. And what connection, if any, did you
g 12 ihave with the Mexico City Statién at that time?
z z ‘
. :E 13 "Mr. Scelso. The Mexico City -S.tation-was directly under I
é i4 ?my branch. I had a branch and a series of desks under that.
% 13 ;One of them was the Mexico desk.
‘5 b4 ‘ I was, first in 1962, I was Chief of the Mexico desk ;
; 17 Eitself and then, a year later, I became Chief of the Branch %
; ‘3iwhich included Mexico and several other countries. . i
@a : i
£ 7 Mr. Goldsmith. Would the Chief of Station, Mexico City, %
S for example, be a subordinate of yours? |
ZQE?E%QIQ Mr.. Scelso. In a sénsé, “yes, although he reported ;
. ‘féij = %idireé‘tly to the Division Chief .and to the Director,.and so
23%§n,' Every one of the Station Chiefs abroad has three or four :
. w %different roles.

»
tn

Mr. Goldsmith., Was the manner in which he. reported

ALDERSCON REPORTING COMPANMY
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i jconsistent with the manner in which other station chiefs i
2 |reported to headquarters?
3 Mr. Scelso. Yes. As a matter of fact, Mexico was an

4 absolutely'outstandingly.managed station and its reporting

5 5 fand conformance to procedures, and so on, was exemplary.
S 6 i Mr. Goldsmith. Who was the Chief of Station, Mexico
& 7 ||city?
z .
s & Mr. Scelso. Winston Scott.
< 7 Mr. Goldsmith. I guess you have sort of done it, but
& . .
g ¢ i would =-- indirectly =-- but could you give us your -impression
= 'l lof Winn Scott's competence as a Station Chief?
= \
< [ R
- Mr. Scelso. Winn Scott was, at that time =-- probably, |
o
= |
. s 3 Iin view of my later experience surveying all of the stations
& !- i s ;. P
- S sln the world, as good ag Station Chief as we had, and you |
£ '3 lcould fairly say that he had the best station in the world.
bt |
& 18 . . '
= i Mr. Goldsmith. Why would you say that he had the best
= r !
@ 17 0 . i
. i in the world?
Rt ' | o
&= Mr. Scelso. Because of the breadth and depth of their ;
I
£ 9 . ; ; : : ’ {
~ operations, both in the counter-intelligence field and the i
< |
& 20 : ' !
political action field, and in the espionage field..
M ’ , . ; :
‘aiﬁ%ﬁf i Mr. Goldsmith. What kind of personal relationship, if .
® <= ?
YN lany, did you have with Mr. Scott?
23 i

g Mr. Scelso. A fine relationship. He was a great deal

)
N

i older thén I was =-- not a great deal, but enough, and I had :

l

»*
tn

e

- SECRET "0
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SECRET i

i | the greatest respect for him, and he also treated me with ¥
A !
2 Il the greatest respect.
3 Mr. Goldsmith. Did you and Mr., Scott ever disagree?
4 ~ Mr., Scelso. During the course of the investigation,
2 5 | when letters and cables were flying thick and fast, there
52 6 |were a few professional points on which we disagreed, but they
§ 7 || were never persohal.in matters. They were merely differences
s 2 }of judgment and opinion.
~ !
g 9 Mr. Goldsmith. Do you know Herb Minnell?
a |
g i ; Mr. Scelso. The name is familiar to me, yes.
= n ‘ Mr. Goldsmith. I believe Mr.: Minnell was case officer
i | '
= qa 0. . . . ; :
12 i in Mexico City, at that time, who was in charge of Soviet
® : '
S ]3§ Operations.
z v ; Mr. Scelso.  That's right, yes. i
& % ' ‘ :
& s ! '
g 13, Mr. Goldsmith. Do you know him? !
£ . |
- i Mr. Scelso. I do know him, yes. |
. | ‘
«n 17 . . .. . i
- _ Mr. Goldsmith. Can you give us your opinion of his ;
£ g | : i
E competence? g
’ i
E 19 . ; !
~ Mr. Scelso. I am looking back here now fifteen years i
<
S

: |
and since I have retired in 1970, I have had next to no con-
5 ; |
A== i tact with anybody in the Agency, especially abroad. I ;

| remember Mr. Minnell was picked for this job as a very capablée

|

’ Tk
%
A
)
(8]

and experienced Soviet Operations officer.

~r
Fe

‘ However -- in fact, he was personally approved by me,

i

»)
tn

t

I believe ~- butithe standard by which you judged deiet
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SECRET 120

operations officers was an extremely controversial matter. ;
i
2 || It was like asking Jerry Ford what he thinks of President
7 || Carter, all prejudices aside, what do you think of President
4 | Carter? It is a very difficult question to answer.
2 5 He was certainly not an incompetent, but he was:very
2 _
& 4 Iwell thought of and he was the best man for the job.
E 7 Mr. Goldsmith. Do you have any opinion as to his honesty
S 3 tand trustworthiness?
< !
o~ ]
s 9 { Mr. Scelso. I had never had any reason at all to doubt
a |
< !¢ |anything about it.
S !
=~ 1
[&] I
= N % Mr. Goldsmith. What about Mr. Robert Shaw?:
a i ' : _
T n i Mr. Scelso. Mr. Robert Shaw was in the Mexico station.
(54 y |
= !
. e 13 |I recall him. He had been chief of a base up north, I
= 14 jpelieve.
= i
%- 153; - And Shaw was a man whose honesty and loyalty I never
= | -
® !¢ 1could question, although he and I disagreed on a number of E
= |
“ W lprofessional things. I do not recall Mr. Shaw as a particulaqu
¢ 18 lsolid individual. ;
N i
. » !
£ ' ' Mr. Goldsmith. Did any of your disagreements with Mr. }
< ‘ ' ’
2 : : : !
s 29 | shaw pertain to the Kennedy assassination? |
|
21
T i Mr. Scelso. No. i
N
.\G{‘.’E—c’% :2 : ) ] . ) 3 ;
. 7N I Mr. Goldsmith. To the handling of the investigation by |
23 . . _ |
|the Mexico City station? ;
. a ' : Mr. Scelso. No. I do not think I ever discussed that

with him, or with the other gentleman that you mentioned.

l, | ~ SECRET 001801
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‘ 1 | Mr. Goldsmith. How about Mr. David Phillips?
) I Mr. Scelso. Mr. David Phillips, who has since become
3 lrelated to me by marrying a relative of mine, was regarded by
‘ 4 mé, long before this mar:iage, as one of the absolutely out-
2 5 istanding officers of the Agency after I visited Mexico City
é ¢ 1and reviewed his operatiqns soon afiter I took over the
g 7 Mexico desk. I regard this man as one of the most brilliant,
é 2 ;capable officers that I have ever known, and nothing has
; S :happened since then that has changed my judgﬁent.
; He % Mr. Goldsmith. What about ydur impression of his honesty
g 11 %integrity? |
b ! '
=0 i Mr. Scelso. Well, having known him through thick and
. :;: 13 Ethin in the Mexico station and when he was later head of
E 4 %Cuban operations, I would give him the highest marks. I have
= : ' ‘
% 1-"»%;;never known any man of greater integrity, and few equal,
? & ébased.on my experiences
i 17 Mr. Goldsmith.- Have you known Mr. Phillips in his
; ‘Sicapacity as a propaganda officer ever sent out disinformation
b A
; '? lor misinformation concerniﬁg the Kennedy assassination?
s -20‘ Mr. Scelso. No, but I can conceive that it might have
zggfé%zléhappenedain.the Mexico station. ?erhaps they did, in their
. ‘:’éij 1 E!propaganda efforts which were going full-blast all the time, '
23gfput in newspaper articles and so on to discredit somebody, %
. - %some foreign power, in connection with the oper.atio_n. I do |

»)
in

l.no‘s: believe that it was ever a policy to do so, but they were
i

- sgmg @01802
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SECRET a-z2

i | pretty much independent in formulating their propaganda. !
. ’) Mr. Goldsmith. Do you know a woman named Ann Goodpasture
3 Mr. Scelso. Yes, but not intimately, not well. I knew
S |
4 lher when I visited the Mexico station.
{
) l + 1] . 1]
= 5 ; "Mr. Goldsmith. Do you know what her responsibilties were
7 1
@ & ilin the Mexico City station?
g 7 Mr. Scelso. She was sort of the personal assistant to
S 3 i Winn Scott..
= 1
SR Mr. Goldsmith. Do you have any opinion as to her? |
a s
< 101 Mr; Scelso. She wasvvery capable, extremly hardworking.
o] ! p
Eé:
= 1. A very loyal person. As far as I know, she has the highest
g »
* 12 lreputation -- recognizing .the fact, of course, that there
3 |
N E ' ! . 3 . . I3 . *
. g 2 lwere people in the Mexico station who did not like the Station
o ?Chief and did not like any part of his hierarchy, because
& !
€ 15 iWinn Scott was a very hard taskmaster.
= ! |
L The one point on which I used to disagree with Winn !
= i E
- . i
ﬁ 17 |l Scott was his overworking his personnel and low-rating them |
= |
= '8 lon their fitness reports. |
w i
|
= 1 |
£ ? Mr. Goldsmith. Do you know whether. Mr. Scottimaintained
< 1
s 20 . . . . . .
2F an accurate and thorough system of files in the Mexico City |
R 2 , 1 ? l
== #statlon.
#E:? 39 il ' i
. N : Mr. Scelso, His file system was legendary. It was a !
23 |

ching of his own creation and did not. really conform to the

zsystem which the Agency had devised. It was really much more

»o
Lns

intensive and his officers had to spend an awful lot of time

SECRET | @018@3?
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fwas filed in the Mexico City Station.

Ifiles after his death, to the Mexico City stat?sn's files

SECRET 1-23

keeping it up.

Mr. Goldsmith. I have heard it said by several that

Mr. Scott never even threw out any piece of paper. Everything

Do you think that is an accurate statement?

Mr. Scelso.' I think that would be a figure of speech.
I think people would say, meaning that he never discarded
any information that came in,.that,he attempted to have
everything indorporated in the files, but it is inevitable in
the intelligence business that you really cannot do this
100 percent.

Mrs Goldsmith. What would have happened to Mr. Scott's

after Mr. Scott's death? For example, would the files have

been brought back?

Mr. Scelso. His personal files?

Mr. Goldsmith. Not his personal files. The files of
the Mexico City station. He had this enormous record-keeping
system and I would imagine -- I have no direct knowledge of
this because I thiﬁk,—H I retired before hé did. I am not

sure of that, and I have no knowledge of that. Ordinarily,

his retirement or death would have had no effect on it.

However, files overseas may be purged from time to time

i because of lack of space. Often they are sorted out, and a i

lot of them sent home. That could have been. I have ro

. ALDERSON REPORTING COMPANY
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i business of some kind in Mexico and he died of a heart attack.

1 take?

City station by telephone? !

! tions.

SECRET

1-24

no knowledge.
Mr. Goldsmith. What about Mr. Winn Scott's personal
files? What would have happened to them?
Mr, Scelso. I have no direct knowledge of that.
Mr.GGoldsmith. Any indirect knowledge? |
Mr. Sceélso. No, I never heard a word about it. I only

know -- I heard that Mr. Scott retired and that he went into

Mr. Goldsmith. In 1963 when you were working in Head-
quarters, I take it that you frequently received communication
from the Mexico City station?

Mr. Scelso. Yes.

Mr. Goldsmith. In what form did those communications

Mr. Scelso. Cables and dispatches.

Mr. Goldsmith. Were you ever in contact with the Mexico

Mr. Scelso. Rarely, extremely rarely. The division

was very frequently in touch with him by telephone. The

division chief and the deputy chief, over my violent objec-

Mr. Goldsmith. Who was the Division Chief?

Mr. Scelso. Colonel J. C. King. _
Mr. Goldsmith. The Deputy Chdef?

Mr. Scelso. Mr. Rayford Herbert.

SECRET
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- Mr. Goldsmith. Mr. Herbert is Deputy Chief of what? i
‘ ) Mr. Scelso. Western Hemisphere Division. | |
3 Mr. Goldsmith. On what occasion did they contact Mr.
. 4 Il Scott by telephone? | |
E 3 Mr. Scelso. In times of crisis where particularly
5.‘; é import;nt operations were going on, where defectors were
g 7 || coming out or whe‘re. there was some kind of a crisis with the
é 2 i Mexican government. It used to make my hair stand on end.
~ i
3 g :l Mr. Goldsmith. Why was that?
;‘ He ; Mr. Scelso. ' Because it was grossly insecure.
g 1 i Mr., Goldsmith. You indicate you received communications
&
é 12 i in the form of a cable or dispatch.
. :;: 2 ‘ Mr. Scelso. Yes. |
i P4 E Mr. Goldsmith. Under what cifcumstances would the j
é 13 Mexico City Station send a cable instead of a dispatch? 1In
= |
-i 18 ‘ c;ther words, more specifically, ‘what would be the criteria forE
m 17 _sending a cable? What would be the criteria for sending a g
% i | dispatch? ( ;
;? & Mr. Scelso. Cables were sent if the information was ‘
§ 20 of “such a nature that it had to be acted on within a day or E
Z&%N a day and a half or two days. Dispatches took so long that i
. ‘f% = éyou really could not take any kind of operational action |

ipredicated on dispatch.. You could take administrative

. laction. :

i

»
tan

i
! !

SECRET 001806
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1-26
i Thought éieces were sent out in dispatches. Progress ‘
‘ 2 trepo‘rts describing the course of an operation over a month's
3 {|period. |
|
‘ ‘ 4 Mr. Goldsmith. Is it fair to say that a cable normally |
é 5 isuggested that something was of the highest priority?
é 6 | Mr. Scelso. Cables were usually reporting operational
§ 7 levents that required headquarters decisions. O0f course, there
g 8 iwere also cables that transmitted intelligence inforﬁation
~ i
g 9 |for dissemination to the community.
; e Mr. Goldsmith. Cableé can be broken down into_twq
'g 1 %categories.
a |
i 12 E Mr. Scelso. Operatiqnal cables and reports cabless
. % 13 Mr. Géldsmith.. The reports cables would be the intelli- |
E T4 ggence information cables?
< i
g 13 ;- “Mr, Scelso. Yes.
% 18 % Mr. Goldsmith. Can you think of any exceptions to the
i ‘7€principal that you just outlined in terms of when’cables wouldg
% '8 Ebe used? :
& _ :
e ' Mr. Scelso. It was a very flexible matter. In the case
§ 20 of Soviet operatiohs, cables were used much more than in otheri
42€§§§%21¥0perations. Everything Soviet was of high priority. Cuban }
‘ ‘j‘éd\/ & Egoperations,. a lot of cables were sent.
23§! Mr. Goldsmith. Once.a cable was received in headquartérs{
'I' ‘ 24%whose responsibility would it be to respond to the cable? i

1 8]
in

Mr. Scelso. A cable would come into the communications

SECRET @01805

ALDERSON REPORTING COMPANY

DocId:32277215 Page 27



SECRET

1]

i“center and they would, accordiﬂg to the code words which werei
2 jat the top, would assign the action to a certain desk branch
3 or division and that component's name wbuid be atirthe top in
4 {a certain position that indicated to everyone that that was
{
g L ilthe action addressee and the others were information addressee
5 é | This was based on the code names which the sender of the
g 7 ltelegram affixed to the top.
é. 3 E ' Mr. Goldsmith. In part, the standard would determine
SHE | would would receive and respond to a cable? | :
& _
= 0}  Mr., Scelso. Yes.
= ! _
é 1  Mr. Goldsmith. Would the person receiving the cable
& I .
% 12 | in Headquarters make an independentvdeciéion, perhaps, thaﬁ
¢ , ‘
’ E 13 gthe_ cable should go to someone higher up in the Agency? |
= , , _
z i i Mr. Scelso. Yes. Yes, he could, or he could try to
% I35 ;get the.action assigned to some different component if he
o !
i e ;felt he should not have action. ;
i 17 § Mr. Goldsmith. Under what circumstances would the cable%
% 12 | go to someone of a higher authority? i
; 7 Mr. Scelso. Most cables did go on a reading board for E
< : ;
5 X higher authority anyway. That is, on the reading boards of %
 2255232‘;§the staff chiéfs, the Counterintelligence Staff and ﬁbreign g
.' :‘;</ = 1 Intelligence Staff, and also the Director of the Office of ;
23%{Operations.and his Dgputy, almost all cables went to.them %
’ “ Eas an informational matter. :
' 25 | ' i

Mr.. Goldsmith. Under what circumstances would the DDO or,

1 ~ SECRET 001808
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his Deputy respond to the cables?

Mr. Scelso. Intervene or exercise direction, and so
on?

Mr. Goldsmith. Yes.

Mr. Scelso. If it were a matter of great importance,
they might immediately call thé Division or Branch and say
get over here, I want to talk to you about this. Frequently
that happened. O, if it were a matter of great impbrtance,
an important difference 6f opinion with the:station, the
Division or Branch would make sure that the DDO or his
Deputy =-- I am using the present terminology; it was not
in effect then -- would sign off on the cable, to make suﬁe
that he approved the action.

That very often happened with Mexico, because we were

13 idealing with all kinds of important matters involving American

defectors, American security suspects, risky operations and

SO On. .

Mr. Goldsmith. You made reference before to a reading
béard. What is a reading board?

Mr. Scelso. The reading board of the DDO and his
assistant, we get a stacklof cables every morning about this
high [Indicating] from all over the world, which he would

simply get, his assistants read those. He had a couple of

Eadministrétive assistants who were really medium grade intel-

i
i

I
s

ligence officers with broad experience who would screen these

SECRET @01809:
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i things for him and bring things up for him. ;
. 2 Then he was bombarded with telephone calls from the ;
3 divisions all the.time about this or that cable. I had the |
4 { same thing when I was the Chief of Foreign Intelligence
g 5 Operations. I used to read a stack of cables that high
é $ [Indicating] every morning. That is why I can read these
g 7 things so fast.
§ 3 ; Mr. Goldsmith. That is what you referred to as a
S | reading boafd?
a
é e % Mr. Scelso. Reading board, yes.
é M % Now, the strange thing is that dispatches were not
& ' _
% 12 % similarly distributed.
< = ;
’ 'g 13 Mr. Goldsmith. Why not? |
i 4 % Mr.. Scelso. Because it would have been impossible to
% 13 ; read them.. It was completely up to the desk officers who
b= !
% e g received dispatches whether they would write it on to senior;
- l ! :
; 7 | people, or the matters in them taken up by any senior 5
£ ; v . '
é 8 people. That is, the Branch Chief was responsible for see- |
; " ing that important dispatches =-- sometimes things came in g
e . . i
5 X with elaborate discussions of policy recommendations for newi
61§§§;213 priorities and so on, and I would then take this up with the%
57 7 | ]
. 7N | senior officers in the division. ;
z ; Mr. Goldsmith. Incidentially, how many branches were é
. e ‘ there in the Western Hemisphere Division in 196372 ,

»)
in

Mr. Scelso. I think there were five or six. I am not

" SECRET 001810
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1-30
i sure. Then there was Cuba, which was a separate task force, :
|
2 || as I learned from the Senate Committee; I had forgotten it.
3 || And later, Cuba came into the Division.
4 Mr. Goldsmith. Turning tc Lee Harvey Oswald, when did
: 5| he first come to your attention?
é 5 Mr., Scelso. I first learned of Lee Harvey Oswald on
§ 7 | the day of the assassination when his name was mentioned on
§ 2 | the radio and two minutes later ah officer of my branch came
< |
: s i running in and said, with the telegrams on Lee Harvey Oswald
; 10 i which we had sent, those telegrams which had gone out some
% 1 é weeks before the assassinatioﬁ,
g 12 % I had not noticed. I do not know whether -- I probably
. (2 13 1 saw them, but I did not recollect them at that time. l
é i4 i Mr, Goldsmith. When the namevOswald first came to your !
% 13 ; attention after the assassination, what action, if any, did
? 13 % you take?
% 17 E Mr. Scelso. When it came in, I was not sitting in my §
§ i | office. I waé up in the Division front offices. I happened%
& , . |
£ 7| to be up there on another matter when the thing came in over%
§ 0 the radio and wdthin minutes, people from my office were up i
Z§§52%214 there with the cables. And I do not know exagtly what we ;
. ‘:’é< = i‘ did, but within minutes we had notified the Division Chief
23 1 ' .
| and the DDP -- that 1is, the DDO. i
'.' 24 | :

; Mr. Goldsmith. How soon after the assassination.did

w
tn

!
ﬁ this officer come on with the Oswald cables?
i
|
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SECRET -

Mr. Scelso. This was in the mid-afternoon of that day

and I think that the assassination was on the radio, someone

had a little transisﬁor.radio going on with the news on iﬁ,
and suddenly it came over and then in about a half hour after
the assassination or fifteen minutes ater, then we were
all listening to this.

I do not know how long after the actual shooting it
was that Oswald's name became known,uperhaps an hour, hour

and a half. Within minutes after that, they were out with

the cables in their hands.

Mr. Goldsmith. Within minutes of the name Oswald being
on the radio, an officer came in with the Oswald cables?

Mr, Scelso. Yes.

Mr. Goldsﬁith. Who was that Sfficer?

Mr. Scelso. I believe it was Mrs. Charlotte Bustos
who was the, sort of the Major Domo of the Branch. She |
managed all the records, handled all of the cables from |
Mexico that dealt with security suspects, or asked for trace%
on security suspects. i
Mr. Goldsmith. Did you ask her how she was able to é

obtain the Oswald cables so quickly? ;

. !
Mr. Scelso. No, I know where she would have gotten them

i
|

We have copies of them right in our Branch.

Mr. Goldsmith. At that time, did she also have a photo%

i
i

graph of Oswald?

SECRET 001812
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~about .the surveillance photo that was taken in front of the

SECRET 1-32

"Mr. Scelso. No, I do not think so.

Mr. Goldsmith. Do you know whether Charlotte Bustos
ever discovered a photograph of Oswald at CIA headquarters?

Mr. Scelso. I do not think sol

Mr, Goldsmith. ' Do you know whether she ever discovered

a photograph of someone whom she thought was Oswald?

Mr. Scelso. If you are talking about =-- areiypu talking

Embassy, the Russian Embassy?

Mr. Goldsmith. We are going to get into that pho;ograbhh

Mr. Scelso. I do not remember any photograph of Oswald

at that time,-the,day of the assassination, or even later.

|
I do not recall that there ever was a photo of Oswald found

in Agency files. I do remember ocur asking -- we had to ask }

ONI for a photo, and so on. As far as I recall, they never

sent us one. j

It could be that later onweshe found one, but I don't) ;
recall. ;

Mr. Goldsmith. We are now going to start going through%
a series of cables and other materials that the Agency has E
provided for us, and for reference purposes, I am going to g
be referring to each piece of paper in the stack that I am
holding before me, I am going to be referring to it by the

!
:
|
1
i
i
i
i

L

particular number that is stamped on it, The numbers are v

assigned to eath particular page by the CIA. - These are all‘

SECRET 001813
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i CIA documents and, as a means of allowing the Agency to
2 monitor what they gave us and to make sure that everything
. 3 that they gave us will be given back to them, they have
4 number-stamped each page. That is also an appropriate way
E 3 for us to refer to each page, for purposes of our record,
2 ¢ because eventually everything will be returned to the
S 7| agency.
E g 3 In the future, if somebody is trying to reconstruct
s 9| what we are looking at, they just need to turn to the
Q
- G :
3 ~ appropriate page.
(&
= H At this time, I would like to refer to CIA~177, and I
b ’ .
* 12} will ask you to read that. '
- 7
s ]‘g (Pause)
= |
2 - % Mr. Scelso. Yes, I remember this cable.
& s |
g 154 Mr. Goldsmith. That cable is dated when?
= | :
= 13
LT Mr. Scelso. 9 October 1963. |
EE
2 5 Mr. Goldsmith. You indicated that you remember that
= | ' |
: 18 |
= cable? i
L] . i
= 13 . ) , |
~ Mr. Scelso. I remember having seen it two years ago )
S 1 ’ |
- with the Senate investigation. |
- 21 g
== Mr. Goldsmith. On the upper left-hand corner of the |
;“E 2 : ;
. = s i cable, it says WH-8. ;
23 | / ,, !
ﬂ Mr . Scelso. That means eight copies went to WH. ;
. ; Mr. Goldsmith. Would one copy of —~this have gone to i

1S
tn

you?

ol
i
i
il
%i
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[ Mr. Scelso. Yes.
2 Mr. Goldsmith. In October of '63 when the cable was
31 sent out?

-Mr. Scelso. . Yeé. Went to Charlotte Bustos.

Mr. Goldsmith. Do you know when that indication would

g3 Mr. Goldsmith. You indicated it went to Bustos by
! i
& ¢ writing indication on the top of the page. Is that correct?
§ 7 ‘Mr. Scelso. Well,iit came to our desk, you see. It
§- & 1 is from Mexico City so we automatically got the action on
: 7| it and the information copies went to counterintelligence
- ' s
3 1 % staff, FI staff, Soviet Division, I guess that is Ré&gistry.
§ 4 I do not know what "BR" is.
; 12 Mr. Goldsmith. On the bottom right-hand corner of the
= | i
[ 11
‘ = e page, it says 201-289248.
g s | '
@ , Mr, Scelso. Yes.
e sl , |
S i Mr. Goldsmith. What does that refer to?
= !
= 15 . ' |
5 ° | Mr. Scelso. Probably it refers to Oswald's 201. i
PR
o ! Mr, Goldsmith. I noted in the left-hand corner of the |
= e |
N _ ’
; page, left-hand side of the page, there is a notation that E
£ 19 _ :
= says D-200-5-41. Do you know what that means? f
S 2 | !
Mr. Scelso. I have no idea. . ; |
2 i
!
|
|
i

7 i
. ) | have been put there?
23 |
! Mr. Scelso. No. That could be a subject file, refer-
ad ; !
. | ring to the Kennedy assassination, or something like that. i
25 , |

Mr. Goldsmith. The second paragraph of this Qable makes

" SECRET ootsts
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. reference to a photograph.
5 Mr. Scelso. Yes.
3 Mr., Goldsmith. Was that_phbtograph sent td headquarters
i prior to the assassination?
2 s o ‘Mr. Scelso.  No, I do not believe it was. It was sent .
% 5 afterwards.
g v Mr. Goldsmith. Do you knéw whether that photograph
é 2 | depicted Lee Harvey Oswald?
< | ’ :
: 3 é °  Mr.>Scelso. No, I do not. - This was the famous photo-
z 1¢ || graph that was shown to Oswald's mother, and so on, which
S z
% n ‘ she thought. was Jack Ruby.
g 12 | Mr. Goldsmith. That is correct. That is the photograph
. iz: 13 in question. }
E 14 i Do you have any explanation fér the photograph which isi
% 13 i commonly referred to as the "Mexico mystery man" photograph?
; 13 ; Do you have any explanation for that? |
i 17 Mr. Scelso. They looked at the photographs that they ;
e ! .
g 8 | had for the period when the telephone call was made. This %
P i
£ 7| was the only one that could have concei&ably been him. i
g 2 So they said, they conjectured, concluded, that if we do hawve
2G§?E>2'§’ a photograph of the man, this is it.
. f:‘:"\? 22 [ Mr. Goldsmith. On what do you base that explanation?
23 % Mr. Scelso. My knowledgesof the photography operation ,
’ u ' and talks with,bstation.officers before and afterward. They ’

did not get pictures of everyone who entered and exited the

~ SECRET 001816
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; Soviet Embassy. , ' ]
!
2 Mr. Goldsmith. The photograph of the Mexico mystery |
3 man, let's back up for a minute.
. 4 The Mexico mystery man was a non-Latin. Is that correctP
E s Mr. Scelso. Yes.
é 5 Mr. Goldsmith. Was his picture the only picture of a
é P non-Latin taken during that time period?
A Mr. Scelso. I do not know. I never saw all of the
< |
:- $ ; pictures that were taken during that period.
:- 10 Mr. Goldsmith. 1If there were pictures of other non-
o !
g 1 3 Latins taken during that period of time, what reason would
2 12 I: the Mexico City station have had for. sending that particular
‘ :2: 13 ’| picture? |
% 14 l Mr, Scelso. I do not know, ifv there were other pictures
% 13 ! of non-Latins. I do not know what other pictures there
E 18 j were at all. ' : :
; 17 : Mr. Goldsmith. Who were the case officers that you i
% i3 | spoke to down there pertaining to this particular »photograph?i
e 7 % | Mr. Scelso. Dave Phillips. Winn Scott. :
S : Mr. Goldsmith. Did Phillips tell you that he was i
P actually down in Mexico City at the time during this particuliar
. ‘:"’{/ = ; incident with the Mexico mystery man? - 1
: 2 Ii Mr. Scelso. These discussions were after the assassina-%
‘ 24 l tion, probably a good deal after the assassination: I do noté »

recall anybody from Mexico coming up soon after the ;

 SECRET 001817
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-SECRET | Lodf

assassination. There was a great deal of cables back and
forth on this whole business.

Mr. Goldsmith, Can you recall anything else that Winn
Scott might hawve said in reference to this photograph?

Mr. Scelso. No.

We conjectured that Mexico City, and we conjectured
that it was a Mexican seaman.

Mr. Goldsmith. The second paragrpah of this cable
contains an accurate description of Oswald.‘ Is that a fair
statement?

(Pause)’

Mr. Selso.. The description would not apply to Oswald.

Mr. Goldsmith. Why is that?

Mr. Selso. Because Oswald was not that old. He was
not of athletic build. He was not six feet tall. He did
have a receding hairline, and he could have worn anything.
But. the description itself is too o0ld, the build is wrong
and the height is wrong.

Mr. Goldsmith. Do you know whether at any timé the
Mexico City station,obtained a photograph of Oswald?

Mr. Selso. ©No, I never heaﬁd that they did. They may
have Bgen sent one from Washington, but they did not photo-

graph him locally, as far as I know.

Mr. Goldsmith. That is what I meant.

sE@;
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2 Mr.

3 % Would you please read through that?
‘ 4 E | (Pause)
g 5{ Have you eveér seen this particular cablé before?
) _
E 3 ! Mr. Scelso. Yes. '
g 7 Mr. Goldsmith. When was that? }
é 3; Mr. Scelso. Probably the day it was written.
J 9; Mr. Goldsmith. Does your name appear anywhere in that
a | S
é S % cable?
g ’E% Mr. Scelso. Yes.
; 12 % Mr. Goldsmith. Where is that?
.— g i3 % Mr. Scelso. Rightihere [Indicating].
% i4 g. Mr. Golﬁsmith. AT the bottom of CIA 1812
% ?Sg Mr. Scelso. Yes.
% ‘ii Mr. Goldsmith. What is the date of this cable?
% 17? Mr. Scelso. 10 October 1963. |
é 13 Mr. Goldsmith. I believe that you acted as the coordi-
& _
z 7 nating officer with regards to this cable.
§ 20 Mr. Scelso., I was what was called the authenticating
P 7‘% officer, since it went out of my Branch, you see.
-l ::; Goldsmith. Does it not indicate here that J.€. King;'
‘ ;

i

| Mr
hd N 'i .

{

I

-*' ! MI.

23 1 ADTOADP.
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- Mr.

Scélso. " No.

Goldsmith. ¥et us look, now, at CIA-179.

is the authenticating officer?

Scelso. That is right. It was released by

001819
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1-39 ;
i , Mr. Goldsmith. - Thomas Karamessinas? -
23 Mr. Scelso. Yes. i
3 i | Mr. Goldsmith. Were .you the coordinating officer? '
4 % Mr. Scelso. They called me coordinating officer because}
E 3 | there ig no other place for it. But they came out of my
:":', & Branch, you see. It was written in my Branch, so I have to
§ '7 sign it before it can even leave the Branch, so I am realiy
§ g i an authenticating officer.
:; $ E Mr. Goldsmith. What does the term "authenticating
:' 'Q : officer" mean?
= ! _
% 8 ] : Mr. Scelso. An authenticating offiéer is responsible
? ,;E for the content of the cable. He approves the content of
. E—;: i3 : it and the coordinating officers certify that they have no ‘
é 14 objection to it aﬁd approve the gen'eral tenor of it, but
L_E- 'S i they are not responsible for its content.
5 13 Mr. Goldsmith. When ybu. say responsible for its content,;g
i 17 ‘ you mean responsible for its accuracy?.
é 18 | Mr. Scelso. . For its accuracy, and the propriety of i
; 13 | its recommendations, and so on. :
§ 20 | Mr. Goldsmith. What about a releasing officer? What ’
2,:?7\:‘_‘2! is his responsibility? l
. _ ,f-Zi‘/” - ‘ Mr. Scelso. The releasing officer approves the briefing,
P ‘i all of the policy and the factual contc—:;nt.».
. 24 l Mr. Goldsmith. What is the purposg of havingiso many |

people review a cable?

001820
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1-40

In this particular case, we have had four people. We

have had the originating officer. We have an authenticating

‘officer, a coordinating officer, and then the releasingA

officer.

Mr. Scelso. Well, it went up to Mr. Karamessinas

- because it involved disseminating information on an American

citizen to other U.S. government agencies, you see. At that ;

time =-- probably still =-- the CIA did not investigate or

pass around information on American citizens unless it were
requested to by another government agency, eifher,in that
particular case or by some standard operating proceduré.

In other words, the CIA, seeing an American abroad,
Observing an American abroad, engaging .in so;e skullduggery,E
would inform the responsible U.S. égency here and sit and
wait for instructions before doing anything further.

In this case, we were péssing ocn information to other
U.S. government agencies in Mexico City and this probably
wentAto other places in Washington as well.

Mr.-Goldsmith, This particular information was dissem-
inated to other agencies'without the réquest ofzany other
such agency. 'Is that correct? |

| Mr. Scelso. Yes.

Mr. Goldsmith. This fit into the ofher category of
cases where disseminations were made?

Mr. Scelso. Disseminations would be made to éther

an ”;" 001821
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interested agencies, and any information we came across

. . | had action taken to follow up to take further investigative

)

|

|

‘steps,Diggemiﬁgtidnyould only be taken if another agency j
: l

requested it, either specifically in that case, or unless i‘;

weresa part of standard operating procedure, which would N

g P ‘E have been agreed upon with another agency.
:2: , xi Mr. Goldsmith. Was any follow-up action contemplated |
o i
§ z !E by thisccable?
i 5 ,, Mr. Scelo. Yes. Please keep headquarters advised of |
f. ' } any further contacts or for positive identification.of
f; . l Oswalds
f . 3 Mr. Goldsmith. _ That. would. be considéred a follow-up.
] R !
. § 11 ‘ Mr, chelo. Yes. They were instructed to stay alert .
E\ " and report any further evidence of ‘this man's presence.
; '3 } Theref,dre, Mr, Karamessinas had to sign off on it. :
; 15 ; Mr. Goldsmith. M¥. Karamessinas had to sign off on it t
u:; 1= because follow=up action was contemplated? -
é 12 Mr. Scelo. With regard to a U.S. citizen abroad. ‘
; g | 'Mr. Goldsmith. For purposes of clarification, I think \
é 25 you said that thére were two situations where Mr. Karamessinasf
_ 21 # would have to sign off, One would be whefe another agency' ,
& | |
. :,;,\? 22 requested the dissemination? : t
27 :‘ Mr. Scelo. Yes. No -- not the question of the dissemina‘i-—
’ 24 ' tion. It is a question of operational action being taken. |

f

Mr. Goldsmith. A request for operational action. What

001822
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interest in an American citizen might come about because of

. would follow up leads on any American citizen in Mexico City

1-42
is the secdnd example?
Mr. Scelo. Well =-- |
Mr. Goldsmith. Would the Agency itself decide to take
operational action?: .
Mgr Scelo. Ordinarily, operatioﬂal action in an ordinary

case would not require Mr. Karamessinas'srapproval at all.

It was only because an American citizen was involved."iiThat

a specific statement of interest about this individual from
another U,S.‘government agency or it might come about because
of a standard operating procedure.

For example, we had an agreement with the FBI that we

who appeared around the Soviet Embassies, and so on, or any-

body who was down there appearing to defect, which we might

learn through our teiephone intercepts.

We.could just as well have sent this cable out without |
Mr. Karamessinas ‘releasing it. I do not know why we did not.

Mr. Goldsmith. In fact, you pointed to something which
I was gqing to ask you about. I-Wés wonderiné why somebody.
as high upvin.the Agency as Mr. Karamessinas was the releasing
officer,

Mr. Scelo. It would have been because of the U.S.
citizen aspect, .because so many other U.S. government
agencies were involved, State Department, FBI and the Navy.

SEORET 001823
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1-43
I suppose one of these things is the Navy. One of them 2
could be the.Immigration‘and Naturaiizatidﬁ‘Service.

Mr, Goldsmitﬁ. Let me attempt té summarize again.
Karamessinas would be responsible for signing off on this
because operational ac£ion pertaining to an American was beinq
taken?.

Mr. Scelo. Yes.

Mr. Goldsﬁith._ Either pursuant to the request of another
government agency or pursuant to some standard operating
procedure of the Agéncy itself. |

Mr. Scelo. Yes.

Mr. Goldsmith. Any other reason that you can think of?

Mr. Scelo. No.

Mr. Goldsmith. I believe you'indicated that there was |
an arrangement, or an agreement, with the FBI that any
activities by Americans around. the Soviet Embassy or Cuban
Embassy would be reported and followed up on by the Agency.
Was that agreement in writing? i

Mr. Scelo. I do not know. It probably was.in writing %
somewhere, It antedated my tenure, and the agreement was not!
in the files. It would,have been in the files of the DDP of ;
of the CI staff. f

|

Mr. Goldsmith. Would there have been a similar‘arrange~g
ment with military intelligence? .

Mr. Scelo. Yes, but probably not formalized. We had |

001824
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worked on a number of cases in Mexico involving military

defectors. As you know, they had been detected, arrested

Mr. Goldsmith. Turning to this cable, I believe that
it contains a correct description of Mr. Oswald in the first
paragraph. Is that not true? |

Mr. Scelo. Well, I would not.think he wés 165 poundé. 3

Mr. Goldsmith. Other than that?

Mr. Scelo. I would say it is accurate. I do not know

the color of his eyes. , l

Mr. Goldsmith. It is apparent from paragraph one of

this cable that there is some variation in description betweeé
I

|
!

this cable and the one which was sent from the Mexico City
Station?

Mr< Scelo. Yes.

Mr. Goldsmith. #“WDid:{ you.or anyone else at Headquartersg
ever receive any reéponse fromvthe Mexico City station with :
regard to the discrepancy in the description of the Oswald
person.

Mr.-Scelo.. Of the person in the photograph? o

Mr. Goldsmith. Yess : o E

Mr. Scelo. I am sure we did, but I do not know what
form it was in. Do you have all the cables, or just some {

of them.

Mr. Goldsmith.. We have seen what the Agency has told us

;’E? 001825
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1-45

i ; is all of the cable traffic. I am confining my question now é
2 % to the period before the assassination. %
| :
3i Prior to the assassination, did the MexiCOVCity station %
|
i%’ ever respond to this cable; specifically with regards to this%
g 5% questiop of the man who was identified as Oswald? E
é $ % Mr. Scelo. _I:dOant recall that it did.
g 7 Mr. Goldsmith. You indicated a few moments ago that i
§ C the Mexico City Station sometimes did respond?
: $ Mr. Scelo. Yés. | '
; zgé Mr. Goldsmith. When was that?
% 112 Mr. Scelo. After the assassination. I do not remember |
| ? 32% what form it was in. It could have been in one of the phone %
.,' E 12 calls. !
g 14 ? Mr. Goldsmith. Telephone calis after the assas;ination?g
g ;522 Mr. Scelo. Yes. I am sure that there were a lot of
S
g zgi telephone calls made after the’assassination. |
i 17% Mr. Goldsmith. Why was thaﬁ? Why were telephone calls ;
- ! ) . 2 I
é iaE made instead of cables being sent? i
; 15 V Mr. Scelo. It was the propensity of senior division %
§ 20 officers to call over the Western Hemipshere by telephone to %.
:21$§;;215} the Station Chiefs which was a terrible practice; E
‘ f:?j el Mr. Goldsmith. Do you recall if you ever?
» 232, Mr. Scelo. I think I did on one or two occésions. é
: , j
. 24 Mr. Goldsmith. For what purpose?

tn

Mr. Scelo. I think probably at the time of Presidential%

e 001826
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1-46
trips to Mexico and to Costa Rica, maybe Panama. There were

times when things came in=ard we telephoned -- I think I was

ordered to telephone. This was at a time when, of course,

President Kennedy was flying to Mexico City and a million

telephone calls were going back and forth from government
agents and so on.

Mr. Goldsmith.. What about immediately after the assas-=
sination?

Mr; Scelo. I do not think I made any telephone calls
although I cahnot exclude it. I remember in the course of
heavy debates with the station about the reports of this
Nicaraguan fabricator, instead of~going over to flash cables
rather than make telephone calls.

Mr. Goldsmith. Turn to paragraph 5 of this cable. It

‘indicates: "Please keep headquarters advised of any further

contacts or positive identification of Oswald."

Do you recall whether the Mexico City station ever kept

 heddquarters advised in the matter requested?

Mr..Scelo.. I do not recall and I assume that they did
not pick up any further information about himj - -although they
did,>did they not?

Mr. Goldsmith. They did, yes.

Mr. Scelo. It just comes to me they did.

Mr. Goldsmith. We will go into that in a little while.

1
|

Mr. Scelo. ‘I do not recall whether they sent any further

il
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cables. ,,As I say, although I did sign ocff-on these-cables

the day of the assassination, I had:: no recollection of the i

3 name Oswald, although I have a very, very good memory. You

i

can imagine. Thousands of names were crossing my desk every

month.

Mr.  Goldsmith. Charlotte Bustos remembered.

\4‘

" Mr. Scelo. She remembered, and so did other péople,

o

the girls who typed the things and so on remembered this

2002% (202) S5%-21345§

and,immediately pounced upon it in our files.
L ' :
10 Mr. Goldsmith. Charlotte Bustos probably came across

n.C,
N3

as many names as you did. Is that a fair statement? !

Mr. Scelo.. Yes. She was concerned only with Mexico and

)

I had five or six other countries to work with as well. She

has a fantastic memory.

-

15 1 Mr. Goldsmith. What is your -impression of Charlotte

| v R

1¢ | Bustos as far as competenté’éﬁa'integrity? : '

PO BUTIDING, WASHTINGTON,
™

TN

]
1

Mr. Scelo. Charlotte Bustos in her job as the manager

< i@ | of records, traces and files, in this Mexico desk, was an :

@ i

= 3?5 outstanding officer to whom I gave, in one of her fitness ﬁ

s L, - ' : . |

= U || reports, the highest evaluation, outstanding, number 6 and so!
] .

¢! on, that can be given, that was very rarely given at that !

"‘\—7 19 ; . :
. P - time. ' - o
i Her work was pretty near flawless and she also was an

. 4 | outstanding trainer of new employees.

£s Mr. Goldsmith. I notice that this cable refers to Oswald

TR 901828
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as "Lee Henry Oswald" in the first paragraph of that cable.

Is there any way that you can explain that error in terms of

the incorrect name?

Mr. Scelo. I have heard after the fact that, in some
book of records, that this was a mistake in the 201 file.

Mr. Goldsmith. Did you ever check that yourself?

Mr. Scelo. No. It was straightened out immediately in

' the néxt cable.

Mr. Goldsmith. Why would Charlotte Bustos have been
the originated officer of this cable?

Mr. Scelo. "Because she wrote it. The person who

-actually composed the'wording of the cable wrote his name up

there, and she was, on an important case like this, compli-

cated,.she frequently did the tracing and so on: herself.

Lesser matters may be handled by any number of other analysts.

Mr., Goldsmith. Why was this an important case?

Mrf Scelo. Because it involved an American Security
suspect.

Mr. Goldsmith. The fact of Oswald's appearaﬁce at the
éoviet Embassy iﬁ Moscow would not have keen considered an
insignificant matter? |

Mr. Scelo. No. But, as I say, what went on in the
Soviet Union and what thé CIA officers in the Soviet Union
did, is something:that completely escaped my knowledge and

scope and view at that time.

nge 49 ALDERISN RESORTING COMPANY
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3§ As a matter of fact, in an Agency like ours, at that 5
}
. 2 timé, you heard all kinds of scuttlebut from all over the ;
3i.'place, but you just did not hear anything about who was in |
‘ 4 Moscow or what they were doing there. You did not héar any-
E 5i thing.
é 5 Even when I was in my later positions where I saw every-
é I thing in the world, I did not see that. . It is one of the
5 5 | ‘reasons I retired,hbecause they refused to give me access.
'i gé They gave me -the responsibility for evaluating operations }
. }
: 10 worldwide and no insight into our Soviet and satellite recrui%—
) i ;
% ‘!§ ments.. |
g ‘23_ Mr. Goldsmith. Staying with Oswald's appeadarance at the
‘__ ::;- 12 t Embassies in Mexico City, the fact that Oswald was" én Americani
; E:E defector and showed up at these embéssies was considered by
é 15%! the Adency as being significant? o i
é 155! Mr. Scelo. Yes., i
. i '
; ;72 ' "Mr., Goldsmith. Stepping back for a moment, at the time f
g 15% ﬁhat Oswald made the appearance at the embassies would the %
= l A i
; |9§ Mexico City station have considered his contact with the é
' ; Zgi embassies to be éignificant? %
H !
m~’_2;§ Mr. Scelo. Oh, ves. %
SNl |
. ‘:g ) . Mr. Goldsmith. Even though they did not necessarily
232, know .that he had been a defector, they just knew that Oswald é
. 24 |; had contacted the embassies?

23 Mr. Scelo. Yes. The fact that he was an American

!
|
i
!
t
t

gwm 001830
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g

I ; contacting the Cubans and the Russians, especially in the :
. 2 | context of which they knew it, because they had details of ’
-3 the telephone conversations, signalling this to them, that
. * | this was a very important case. '
§ 5 ‘Mr. Goldsmith. Were Americans frequently contacting
) .
0 ¢ | either the Soviet or Cuban Embassy?
f; 7 Mr. Scelo. I do not know about the Cuban Embassy. Not
i;- 3 | many cases like =- of course they were. On the Soviet
< 9i Embassy, a significant number of American military. people ;
c . . ,
g 1@ | involved in sensitive, highly-classified military activities
; H ) in the southwéstern United States attempt-;ed. to defect to '
@ | 1
E 2 ; the Russians in order to pass information to them and were ,
< ,
"~ 'Ei 12 detected by our survéillance means and were apprehended.
":,' e ' That had happened before this. }
= % !
g 03 Mr. Goldsmith. Every time that an American contacts :
E 14 t one of these embassies, would a cable be sent? '
; 17 | Mr: Scelo. If you were identified, yes. §
% tN Mr. Goldsmith. A cable would be sent ill'lsteadd.of a :
@1 ;
§ "2 dispatch, because the matter would be considered important? i
§ 20 ; Mr. Scelo. Yes. E
lrdgz:;ilg Mr:; Goldsmith. I presume,. then, if we were to review E
L -
. ::\/ 2 : all of the Mexico City cable traffic for, let's say, half |
|
2 a year prior to the assassination, we would come across other%
‘I' 24% contacts by Americans'.who were identified, Americans who woulé
24 ,} have visit.edv these embassies? . i

'
;E . A za 3
i ALSESSIMN RTBORTIN
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ig Mr. écelo. I do not want to imply that these contacts
2% were. detected every week or every month.
: 3 Mr.‘Goldsmith. I understand.
. 4 Mr. Scelo. They were detected enough so that J. Edgar
g 5. Hoover used to glow every time that he thought of the Mexico
é 5% station. This was one of our outstanding areas of coopera-
g 7 i tion with the FBI.
é a%l- Mr. Goldsmith. Let me see if we can reconstruct this
': QE‘ somewhat. Oswald's initial contact to the embassies in
; !Og Mexico City wéuld, in the eyes of the Mexico City station,
% ZI% be considered significant because it was‘a contact by an
? .:i American?
.- § 12 l Mr. Scelo. Yes..
% !:? Mr.oGoldsmith. Then the Mexico City station receives
g 13%3 information that Oswald was a defector, had been:a defector?
; 14 % Mr. Scelo. Yes.
; i Mr._Goldsmith. I am not sure if this made reference to
é 13 E his offering to give military secrets or not.
g 19 Mr. Scelo. I think he did.
§ 20 Mr. Goldsmith. No, it does not..
2€§§%;2l¥ (Pause)
. ,fzé.< il ‘ In any event, they know he is an American contacting
" |
23 % the Soviet and Cuban embassies and they know that he is a
‘ P " former defector, so that would elevate the significance of
i

1

his contact. Is that correct?

% Foad A
SELRET
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{ Mr. Scelo. Yes. : ‘
i :
. 2 : Now,.'why did they not report everything the¥y  found .out?
3 ; Mr. Goldsmith. Answer your own gquestion. - ‘
.-- S : l . Mr. Scelo. Thé telephone center envoy was manned by | '
g 3 i principally Mexican supervision of an American, or Mexican- i
% $ i American. These people were just. inundated with. information f
g 7 | and apparently did not extract this and transmit it back to
% g Washington.
S i The later contacts with the Cuban Embassy, and so on, '
c i : ‘ |
é' iG : which only were divulged after the assassination. It is an :
;::‘% H : enormous problem. Mexico had one of th_e4biggest and most :
@ !
5 12 t active telephone intercept operations in the whole world l
H ! - |
.'- g i3 and the job of processing this material is just. impossible.
% 4 f Mr. Gbldsmith. Let's go through this step by step, ‘
é i3 ,l although I was not going to do this at this time. I am going
E—' 13 ‘ to modify the line of inquiry somewhat.. \
‘: " E Do you know how many telephone intercepts there were
% i3 ' in the Mexico City station? |
5 .
z 7 ; Mr. Scelo. How many lines were being tapped? :
g :OE Mr. Goldsmith. Yes, at the Cuban and then at the Sovi‘.et.%.
| o |
"&\‘“‘\""‘“ | Mr. Scelo. I thin}; there are about 30 lines being tappec?i
S 4 . E
. ,";'{ 2 ' altogether. That is just the numbéer that sticks in my mind.
i ) |
2 § Mr. Goldsmith. Thirty meaning a total of thirty from
. o : both the Soviet and the Cuban? .
. = i Mx. Scelo., And va)r.ious securitﬁ@r suspects. )
- CBEORET 001833
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. i g Mr. Goldsmith. Would the ‘security suspects to related

")

to the Soviet or Cuban,?‘

“)

Mr. Scelo. Some of them were American Communists

"

living there whom we tapped at the specific request of J. x

2 3 Edgar Hoover. 5

E.: é Mr. Goldsmith. Of those thirty lines how many, at your ;

- | E

A best estimate, would have been for the Soviet and Cubans?

5 2 Mr. Scelo. However many outside telephone lines they

s 51 had. ]

a o |

S 10! Mr. Goldsmith. You think just about every outside

s !

% 11 41 phone?

2 |

= gz Mr. Scelo. I think they tapped all the outside lines.

- ] '

< |

. E 12 Mr. Goldsmith. How certain of that are you?

_==”- iz ; Mr. Scelo. Well, this is just based on my: recollectionj

f 13 - going back 15 years.

ol il : !

£ | . ; _

=gz Mr. Goldsmith. In any event, your earlier comment was :

@7 | that the telephone surveillance operation in Mexico City

5 i3 ! was one of the most extensive in the world? ‘

£ 13 Mr. Scelo. Yes. And of course, they taped a great

§ 20 , deal which they could not exploit. They could not later ‘
: |
| : :

e i listen to ity they did not have time. They used to listen ?

2 i
. ;:/-;-3 22! to it sort of spottlly, you see, and attempt:then to exploit |
23 ¢ what was the most important.

. 2 A Mr. Goldsmith. Your answer to my earlier question' as

to why the information on Oswald was not sent to the

SEGRET

LOSRSON REFCRTING Lu\!PA‘ ‘/'
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I i headguarters prior to the assassination. I think that the
= I fact that Oswald's other telephonic contact with the Embassy

- was not knowr; is that an accurate summary?

4>

Mr. Scelo. I think they did have other information on

5 i this later telephonic -- ‘

5 éi ~ Mr. Goldsmith. Why was it not reported?

g 7 Mr. Scelo. A question of too much material to process |
é g “and too many important priorities. And possibly they would

)

have gotten around to doing it, you see. They have a backlog,

& | |
= 3G§ They would have gotten around to it.
E 112 Mr. Goldsmith. We have already established a few things.
: ﬁ i2 3 One, Winn Scott is a very demanding and competent station
(o 5 :
= ] i
f e | Mr. Scelo. Yes.
b i
Z WL Mr. Goldsmith. We have established that Oswald's
R | |
= ‘5§ contact was initially important and the importance became ;
= % ,
" '7 | somewhat elevated when they found out that he had been a ;
£, |
= 18 defector? §
£.19 Mr. Scelo. Yes. ;
~ . i
- H
s - - Mr. Goldsmith. Which Suggests not only he had been a f
. i
e ¢! defector but formerly had served in the Marines? §

Mr, Scélo. Yes.

-

@ <=
N
! :
% Mr Goldsmith. It is possible that his contacts with
o |
|

i the embassies was for the purpose of attempting to defect
| again, and yet there is no communication from the Mexico City:
: PR ;
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station to headquarters concerning any of Oswald's other
contacts.

Mr. Scelo.. You see, they had reels and reels of tape
to go over. The moniﬁors would monitor certain lines and
record other lines and when they had time, they had to scan
the other lines tS see who was calling what, and they could
have missed it. And, of course, maybe they just had a back-
log which they were going to process later.

I do not remember when his latest contactsvwere. They

. : S )
were right in the #ame period or within a few days, were

they not?

Mr. Goldsmith. "Yes.

Mr. Scelo. When was he first in Mexico City anyway?
What was the time of that?

Mr. Goldsmith. I believe, accérding to the Warren
Commission, he arrived in MexiCo City on September 26th or
27th?

Mr. Scelo. Yés.

Mr.,Goldsmith. Excuse me for a moment.

(Pause)

(A brief recess was taken.)

- Mr. Goldsmith. Mr. Scelo, I am going to show you some

transcripts to review in a minute. Before I do so, though,

I would like to ask you to read CIA No. 162, 161, specifically

the section marked "Liaison Coverage."

aﬁ;;@ ”; 001836
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i f (Pause)

p Mr. Scelo. Yes.

)

Mr. Goldsmith. I have a few questions to ask you on

. E th;t .

This refers to the envoy operation that was the

$a

E 3 joint operation conducted by the Mexicans and the Americans
é 4 E and I believe this indicates that therelwere 30 lines, in
g 7‘ fact, connected at one time, so that your early testimony

§ 3 it was, in all likelihood, accurate. |

< |

I am going to have to ask you also torread the section

0

1q marked number 3, Oswald coverage.

Mr. Séelo. What is that report, if I may ask?

Mr. Goldsmith. This is taken froﬁ the 1977 Inspector:
General Report.

Mr. Scelo. I see.

w

5 Mr. Goldsmith. Please read the section marked Oswald

REPORTERS BUOTIDING, BASHTINOTON, D. C.
" ey

15 vaerage through to the end of the paragraph on page 162.

T

“ 17§ (Pguse) '
; iag ®n page 161, the section where it says: "Oswald Covér—~§
; 19 'age. In mid-62, the Mexican officer in charge of the envoy,
§ 30 ‘the joint tap operation, asked the American officer ét the
e 21 i envoy listening post for the telephone numbers of thé Soviet,
. f‘f:—-zj 22 ' Cuban and satellite embassies in anticipation of possible
23;{ coverage."
. i ’ The question I have for you is as follows. It would

seem, from the earlier paragraph, that the liaison operation !

001837
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: ! was already in effect, so why would it have been necessary

for the Mexican officer in charge to ask the American officer

(8]

1| for the telephone numbers?

Mr. Scelo. The Mexicans were probably tapping other |

e

iin

things at that time, not these targets. They were tapping
other Mexicans, and so on. We had our own unilateral tap

operations.-=-

Mr: Goldsmith. I understand that.

.o20024 (202) S54-21348
Lo ¥ ~

Mr. Scelo. -- on those important targets.

p.C
c O

Mr. Goldsmith. So, are you saying that prior.to 1962

TOM,

%
3

HASHING

the liaison operations with the Mexicans did not cover the

Soviet, Cuban and satellite embassies? !

? , Mr. Scelo. That is what that says. I do not really
” i recall. That would have been in mid-62. That was just

| about the time I was coming onboard in the Mexico desk.

REPDRELRS BUTILOTRG

And I do not recall what the previous status was.

LY.

g
)

I do recall that they certainly did ask -- they‘suddenlyg
13 | disclosed the intent to tap certain lines which we were !
tapping unilaterally. , ;

Mr. Goldsmith. It indicates that the liaison operation

ana 1t STREET,
QO

(18]
()

51 # had taps on 30 lines. If it was not the Soviet, Cuban and

‘ &35 ., | satellite embassies, it makes us wonder what it could have

18]
(8]

been. l
|

. 24 Mr. Scelo. Mexican politicians and security suspects;

Mexican Communist Partyvpeople; There were three or four or |

001838
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. was a-big, and very well-run station, it is in the nature

the United States government abrocad and that the FBI had

LEADLT
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1~58
|

!
i
t

five Mexican Communist Parties.
They were also tapping the phone of previous Présidents '
of Mexico, political rivals and so on.

i
1
]
i
1
]

However, I cannot swear that this statement is correct. i
I do not know that the July envoy was not previously tapping
some of the phoneswwhich are indicated here.

You see, Mexico City, af,that time, had the most compre-

hensive, extensive telephone tap facilities and surveillance

facilities of any station ‘in the world; and although Mexico |
1
of things =-- they had far more material to deal with than !
they could possibly handle. -

This is something which everyone in the intelligence

business knew, you see, but no one ever said it in writing.

You did not like to go before your bosses or put on the |
record the fact that you have far more, like ten times, workf
to do than you can possibly do, especially when you consider

that the Adgency has a couﬁter—espionage responsibility for

no business in these operations at all in Mexico City, but

they were doing so well that nobody tampered with it.

In vast parts of the world, the agency was unable to
even lay a~hand on the counter-espionage task, because they
did not have the personnel. In African. countries which were

being taken over in front of our eyes by.Communist'groups, i

SECRET  oormn
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i Then we have the next transcript that appears in CIA
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mainly Russia, even Red China, we would have a two-man station
two officers and. a secretary =-- so that Mexico was regarded ;
és an outstanding station because in some discernible way,.andg
in a number of impdrtaht.critical cases, it performed the

task.

Mr. Goldsmith. I understand.

Mr. Scelo. To say we were doing it comprehensively would
' |

have meant that we would have had an organization there pro- |

portionately as big as the FBI in Washington. |

- Mr. Goldsmith. Turning to the transcripts, I would like

you to look at CIA number 13, which is the transcript. of
October 1, 1963, and that apparently is a transcript in which
Oswald identifies himself, and it is a transcript where the

contact with the Soviet Embassy that triggered the cable

i from the Mexico City station.

(Pause) ' B i
Now, the transcript, or the translater, indicates in

brackets that this was the same person who phoned a day or

if, in fact, this was Oswald -- "I was at your placé last

Saturday."

October 1lst, for the record, was a Tuesday.

Number 14, Oswald's contact on Saturday, September 28th.

Have you read thréugh this?

- eTanty 001840

i
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so ago and spoke in broken Russian. And Oswald also indicates -
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to the attention of the personnel of the México City station?

i previous contact.

Mr+ Scelo. Yes.

Mr. Goldsmith. When would this transcript have come

Mr. Scelo. That, I do not know. As you noted from the
other writings, when Russian was involved it had to go to a
Russian transcriber who often had a backlog . of a week. |

_Mr. Goldsmith., That is right. |

Mr. Scelo. It might have been a week or more before

they saw this.

Mr. Goldsmith.v In any event, Oswald indicates in the
conversation on the lst that he had been at the Embassy‘on
the previous Saturday and the translatof also indicates the.
same person who phoned a day or so ago, so there is some
sort of clue that this person, that there had been a previous !

contact?

Mr. Scelo. .That is right. . "

Of course, he might not have identified himself in that

Mr.,Goldsmith.' In fact; in this contact of 9-28-63,
there was no idehtification by him? : ;

Mr. Scelo. That is right. | - :

Mr. Goldsmith. There were two other contacts on
September 27, 1963. One at 4:05 in the afternoon and one at
4:26 in the afternoon. In neither of those two contacts does

Oswald identify himself.

) e

CCMEARY
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;é Butimy question is, did the Mexico City station inform

18]

you of Oswald's -- of any of these other contacts prior to the
assassination?

1
. Mr. Scelo. No. : :

FiY

Mr. Goldsmith. Do you think they should have?

n

Mr, Scelo. No.

Mr. Goldsmith. Why not?

(202) 55u4-2345§
~ o

o i Mr. Scelo. The gist of all the conversations was the

. 20024
«

same, that the man was trying to get a Cuban visa to go to

C
<>

Cuba in order to get a Russian visa, and there was no other

n

i significant information.

VASHTHCTON,

} _ Mry Goldsmith. Did you know from the October 1lst cable !
i A .
or the October 9th cable that arrived in Headquarters that

Oswald was trying to get a visa?

Ln

j
Mr. Scelo. I do not remember. Whatever the cable says. !
|

REPORTLERS BUTLDING,

§ Mr. Goldsmith. L&t us look at the cable for a moment.

v,
O~

S.
<

| Mr. Scelo. In other words, in the dynamics of the ;
| security business.-- ‘ 3

Mr. Goldsmith. Turning to CIA 177, does that make any

3nn 1T STRERT,
G

reference to Oswald's visiting the Cuban Embassy or to the

a1 | fact that he was trying to obtain a visa?

Ai

o

oy

up | Mr. Scelo. No. No indication about the Cubans and

g

nothing about a visa. |

~
3

r>
TEN

Mr. Goldsmith. Do you think that information should

i have been communicated to Headquarters?

18}
in

001842
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i i - Mr. Scelso. Yes. Of course, it was processed differentl&,
:% you see. It was being processed by other pecple and the

2 »Spanish—speaking, or the non-Russian material, you see, was

i
i
|
1
[
i
|

not processed this fast.

I

n

Mr. Goldsmith. Nevertheless, all of this material was

s | before the Mexico City station certainly within two weeks of

\4-

Oswald's contact on October 1lst?

2 Mr. Scelso. It was someplace in the pipeline in the

20024 (202) S5%-23uS

station. You do not know whether the tapes were transcribed, |

VY

‘'you see.,  You don't know whether these Mexicans 'in the inter-

cept stations had even listened to the tapes, let alone trans-

WASHIUCTON, D, C.

cribed them. They may have just stacked them up -- taken them

.
)

off the recorders and stacked them up.

HUTIDING,

a~

§ Mr. Goldsmith. My questions are asking you to testify

15 i about things that you do not have direct knowledge about.

. REPORTERS

Assuming that the employees from the Mexico City station who

S.v

17 | were responsible for these transcripts have testified before
12 i this Committee that the transcripts were reviewed in chrono- |

13 | logical order -- in fact, the transcripts were linked to

nn 1Tt STREET,

20 Oswald prior to the assassination.

20 ' Should that information have been sent to Headquarters?

. -,\;27 22 Mr. Scelso. Ideally, yes, but I again state, in view
of the tremendous work overload of the station which again,

¢ | especially in the counterintelligence field, the outstanding

[33)

station we had in the entire world. Their performance really |

001843
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was not open to professional criticism at that time.
- % Mr. Goldsmith. Even though Oswald, as you indicated g
|

7 before, was a significant case?

e

tn

|
| |
Mr. Scelso. Yes, a significant case, but really, a one- |
| i
time defector who came back and wanted to defect again, you i
see, 1s not really an important matter. In other words, there !

P would have been no grounds for us to intervene administrativel

N

i with the Mexicans and have them arrested.

20024 (202) S5w-23u5
(8¢}

Certainly, even if J. Edgar Hoover had sadd, have the

1
1
i

man arrested by the Americans and we will send a military plane

D.cC.

down and have him put him on it and we will take him back.

VASHTHGTON,

This was done with military defectors, but I do not think

o

“
y

REPORTERS BUTLDTM

that the Agency would have done it. They would not have had

,, | a shred of legal right to do it.

Mr. Goldsmith. Another possibility, aside from the fact

L

i that he may have been trying to redefect, another possibility

M.
o

S

i was that Oswald, when he returned to the states, was actually

a Soviet spy. Another possibility, and he was making contact.

Mr. Scelso. That makes it of interest, that is correct.

00 1tH STREDLT,
o

Tt still would not have warranted his arrest because there was

41 | DO evidence that he was a Soviet spy, even today.

E3N o, Mr. Goldsmith. Had the information concerning Oswald's
57 i Visit to the Cuban Embassy in addition to the Soviet one, that |

. ., i Oswald had been requesting a visa, if it had been sent to CIA

i headquarters, would his case prior to the assassination have i

[ %Y
tn

l
1
!

t
1

- 8IpRIT 001844
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i | been handled in any different manner? !

. Mr. Scelso. It would have been in the case of dissimina-

1~

tion of information about him, but I do not think that. any

€«

. s operational action would have been taken to apprehend him or

i~

; | to contact him or to try to force him back to the United

States.

Mr. Goldsmith. What about in terms of -- how would the !

i
i

\“‘

dissemination have been treated differently?

20024 (202) S54-2345
(% 7]

Mr. Scelso. Well, it simply means that we would have

N0

disseminated any additional information that we got.

1o Mr. Goldsmith. Did Headquarters evér criticize the

HASHINGTON, D, C.

Mexico City station for failure to send this information?

-
]

l
|
,
Mr. Scelso. No. That was not because we were trying toi

go easy on them, it is simply because it is in the nature of

the business. What you are trying to do is engage, as I used

RITPORTERS BUTEDING,

to say, in important illegal manipulations of society,

.

17 secretly.
;AE We were running, at that time, a vast political action

19 program in Mexico City to try to swing Mexico around from its

nn ru STREET,

o0 | Leftist direction to a middle of the road direction and it i

21 | succeeded. I do not know whether you informed yourself - :
= ! = {
' #Z7 i1 i about the magnitude of our political action program there at

23 i~ the time -- absolutely enormous. A j
. i

. 24 | We were trying to follow the Soviets and all the satel-

23 ¢ lites and the Cubans. At the same time, the main thrust of

| e e e 001
| SEDRE o
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through later in cable form. Those cables are in here, I

'

the station's effort was to attempt to recruit Ruésians,
Cubans and satellite people. é
- 4

Mr. Goldsmith. Do you recall éeeing any other transcripés
pertaining to Oswald in addition to the ones I have shown you ;
!

today?

Mr. Scelso. I do not recall seeing any additional ones.

I know that. there were several additional transcripts that came

believe.

Mr. Goldsmith. Pertaining to?

Mr, Scelso. Oswald;s.visits to the Soviet and Cuban
embassies, and his telephone conversations.

Mr., Goldsmith. You are saying that, in cable form --

Mr. Scelso. After the assassination, more came in.

Mr. Goldsmith. More transcripts came in? What I am
saying is that these transcripts reflect a total of four con=
tacts by Oswald to the various‘embaSSies.

‘Mr. Scelso. Yes,

Mr. Goldsmith. To your knowledge, were there any

additional contaéts by Oswald to the embassies? i
Mr. Scelso. I would like to say firét, I do not recall %—
you say there wefe four. I do not recall exactly how many l
there were.
Mr. Goldsmith. We can count these.

Mr. Scelso. I do not recall any additional ones.

o 0018216
SERRET 1
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1-66 |
- |
i | No. Nor.can I swear that this file contains all the. informa- ;
2 é tion we got. I cannot swear that my memory is not that good. %
3 E. I know that we got additional information on several ;
4 2 other telephone conversations and trips to these embassies %
! . !
g 5 i after the assassination. We got the information.
é é Mr, Goldsmith. That information you received may have
g F been the same, exactly the same, as these transcripts here?
g 2 frv Mr. Scelso. That's right.
: 9§ Mr; Goldsmith. You don't know that there Qas a fifth :
= !
; 10 ; transcript --
g 13 g Mr. Scelso. No. %
g ‘2% Mr. Goldsmith. -- of a fifth contact? g
- i !
. § 12 Mr. Scelso. No. i
% L ; Mr. Goldsmith. Let us take a‘look at CIA Number 185. E
% 13 ; Would you identify that document? %
= | !
% :55 Mr. Scelso. That is a request from the Mexico City 5
; 17 % station,to Headquarters to send a photo of Oswald.
o ' : , i
E iai Mr. Goldsmith Do you know why they requested that photo?
= | E
; 19 E Mr. Scelso. They wanted to compare it with all the
= o : i
§ 20 E photos that they may have had of people entering the Cuban |
;(S;%gpzlg and Soviet embassies. E
. ,:?:7 p i Mr., Goldsmith. How do you know that? l
l : ;
23§i Mr. Scelso. Deduction. é
| j
‘ i Mr. Goldsmith. Was a photo ever sent by headquarters

to the Mexico City station?

001847
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Mr. Scelsc., This is a cable that I wrote and sent to i

| 001848

P TES .y 1 N IR
heo
B Cn S AR I §
- 1-67
‘ ! Mr.:Scelso. I do not think so. We requested the Office
2 I of Naval Intelligence for one, and I do not think they ever
}
. il gave us one.
I
| s
4 l Mr. Goldsmith. Do you know why they never gave it to ?
o
- ° || you?
! i
a 6 % =M Mr. Scelso. No. i
R |
S 7 Mr. Goldsmith. In the middle of the page here, there
= 3 © is a line that says C/S COMINT and then it gives a description.
= !
SIS Mr. Scelso. That is the cable cenfer. There is an |
e | _ !
= 0 , intelligence duty officer down in the cable center who, for
E- 11 ! the senior officer: :who read the board, read the cable board, :
7 I |
£ ¥ i
- 12 35 and do not have all of these references at hand, writée a I
.. é 12 §, phrase here to explain to senior people what this cryptic i
o ! ' '
r’ id ' sentence means, and he made a mistake. ;
%‘ 150 Mr__._,_.Goldsmithv. That is my next question. 1In attempts o;‘?
T 'Z ' | Lee Harvey Oswald and wife to re-enter --
=
T [ Mr. Scelso. He guickly looked at the reference and mis- |
£ 18 read it.
@ | !
= f ‘Mr. Goldsmith. What was therreference here? Mexico i
g ~o§ _ |
S 201 city 65342 ;
| 2
21 Mr. S 'i
T -, - Scelso. Yes. :
N }
. ;\iﬁ\’-‘% <9 t; ' i i
TN ‘) (Pause) : . :
i
23§§ Mr. Goldsmith. Let us look at CIA 193. Would you please
. “* | read that, and identify it for the record?
i ;
23 1 5
i
%
a
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i
{

i

3 5 Mexico én November 23rd. .Was. that the day after the éssassina?
5 % tion?
3 g Mf. Goldsmith. Yes.
y % Mr. Scelso. Asking them to send a staff officer to
| _
- Si Headquarters.carrying-the photos of Oswald -- meaning the
; . photos éf what they believed to be Oswald.
g | Mr. Goldsmith. Did you ever redeive those photos?
; . "Mr., Scelso. Yes,.We did. We got. them some way. There
i 9§ was only one photo. It was a photo of the unknown man. I do
i " 5 not know whether it'éame that way, or whether we got them
§ l!? from the FBI. I think an FBI officer returned to Headquarters|
? s i carrying them.
g 11 é Mr. Goldsmith. It indicates, "Call Mr. Thitten, 652-682
'é " % Mr. Scelso. That was my home phone. So if he came‘in i
é 18 ; the middle of the night.to the airfield, I would go pick him
% 14 ? up and take him to headquarters. I think by that time,.Mr. ;
i = Helms had appointed me and put me in charge of the_whole ?
é '3 thing. | , | "E
Z ‘g Thi; was when I requisitioned an electric typewriter, i
é 2 you see. A person in my grade could not operate a typewriter.§
51 g I am a good tYpist, so, by using my prioriﬁies, I éot an IBM %
&> ., | electric typewriter and I wrote most of these cables myself,
e S % |
21 i hundreds of cables. 3
24%!' Mr. Goldsmith. Let us look now at Number 194. Would E
% you please read that cable and identify it? ?



200248 (202) S&5u-2345

D.C.

VASHTHGTON,

REPORTERS BUTLDTNG,
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(Pause)

Mr. Scelso, Birch O'Neal was an oﬁficer of the CI staff

which was in charge of the Special Investigation Section and
he, too, was working on this case and asked Mexico to review

3 all of the tapes,; to see if there was other information about

? Oswald.

Mr. Goldsmith. What was the Special Investigation Sec-

2 | tion of the CI staff?

Mr. Scelsoc. The Special Investigation Section of the CI

staff was a seétion,vfor.once with the title indicating what
it was supposed to do -- special investigations. That was

CIA counterintelligence investigations which were so sensitive
12 | or of such a general super—regidnalvﬁature that they should

not be handled by one of the area divisions.

And this, in particular, applied to investigations of

14 | CIA employees who were suspécted for working for foreign
171 intelligence organizations or where you had to work abroad.

13 | Of course, the Office of Security was mixed up with this, too.

For instance, a Soviet defector comes out and says,

20 | as in the case of Nosenko or Solzenitsyn, a high-level spy,

51 i this section would have had to have done all of the leg work.

Mr. Goldsmith. What would be the abbreviation for that?

27 | Would it be CI/SIG?

i
i
)
1
i

Page 70

Mr. Scelso. It is up here someplace.

1

Mr. Goldsmith. They were together with us, to a certain

001850
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degree. For instance, this‘was the outfit that had access to
the letter intercepts and I think it was at the time of the
éssassination'that I was first briefed on the letter inter-
cepts, you know} which later became such a scandal, although
they did not tell ﬁe"they were interceptihg the letters in the
; United States.

i Mr. Goldsmith. As a matter of routine, would this

' dutfit be responsible for opening up the 201 file on a defec-
I tor?

% Mr. Scelso. No.

Mr. Goldsmith. Why not?

% Mr. Scelso. On an American who had defected abroad?

§ Mr. Goldsmith. Yes:
‘Mr Scelso. I do not know. They could have been assigned

it. Perhaps they were assigned that responsibility. I do

SNSRI ¢ S

not know that they followéd American defectors, or not. ;

Mr. Goldsmith. I am not saying they were, or that they

did not, but I am wondering, as a matter of routine, CI/SIG

would --.

Mr. Scelso. I do not know that. I did not have any

insight into their charter. I just happened to hawe enough

contact with them on a few cases where they questioned me
. about people that I knew, and so on, on différentacases, and

il then in this case.

Mr. Goldsmith. Would there be anywhere at Headquarters

o 001851
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a charter, as you put it, written rules and regulations as
to what the responsibilities of the CI/SIG section or branch
Were?

Mr. Scelso. There should have been. There are such

operational plans, as they are called. I think they are

called that, which you write at the time that you put in your
budget that tells everything, and then usually each staff has
a charter written and approved andsso on -- sodlemnized, and
then buried away and forgotten.

However, this came under Angleton and everything that
Angleton did was so secret -=- several times in my career I
was appointed by .Helms or.by Karamessinas to investigate or

handle or look into investigations where Angleton was running.

This always caused bitter feelings,.the most bitter feelings. |
Mr. Goldsmith. For what purpose would they ask you to
look into Angleton's operations?
Mr. Scelso. Because Helms or Karamessinas sgddenly found

out about one 0f Angleton's operations and did not like the

looks of if.
‘Mr. Goldsmith. How would you go about looking into thaté
without Mr. Angleton's finding out. about iﬁ? . - f é
Mr. Scelso. He knew it.. They always told him. Add
then they said, now, you go tell Angleton you are going to do |

this. I used to go in fingering my insurance policy, notify-

ing my next of kin. This happened many times over the years.

RE" 001852
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i | The first time.I.was a polygraph operator and then,
. | 2 ; later on, when I was in Headgquarters, they Eput me, right out
3 : bf the blue. Karamessinas, you see. Hélms never forgot my
.
. 4 :; work as a polygraph operator from 1948 on for a few years.
§ 5; I was the first polygraph operator and I went to Europe,
é 5 i and I only ran the polygraph as a sideline. I was a case
% '7 officér handling agents. And, of course, I had been a prisoner
é al of war interrogator. And.I was immediately given all your
; ?§ really nutsy cases to go over, and I cracked one of them afteri
; iQ | another. Helms never forgot this.
% !I% When various big cases came up, he ﬁsed to assign me,
g 12 % like the disappearance of the head of the West German Security
._ (Z: i3 ( Service in 1954, Helms immediately gave me that. |
% ?4@ Mr. Goldsmith. Were you evér asked to review the poly-
§ :Sézgraph resulﬁs of the Nosenko polygraph tests?
; 15% Mr. Scelso. By that time I was out of the polygraph E
% ?7§ business. The Office of Security nudged me out of it and %
é 33% took it over and theredfter tried to prevent me from running ?
- | : . :
g ‘95 ény other polygraph cases. But when I retiréd, Mr. Helms é
§ Zﬂg‘personally gave:me:a medal and he said he was giving it to %
,@?,_??g,me principally for having successfully introduced the poly- %
SO A » !
' ;f—-\i;z 22 ’ graph into the agency. ,
i 1
23 | Mr: Goldsmith. To summarize, before we procéed analyzing
. B s this cable here, which was originally by Birch O'Ne?.l, which i

|8}
tn

iwas CI/SIG,-Which O'Neal ~-" was he head?"

SiLRE] 001853
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1? Mr.'scelso. Yes, he was.
. v : Mr. Goldsmith. CI/SIG was sort of a super --
3; Mr. Scelso. Special investigations group.

.' 4 , Mr. Goldsmith. Confined to sensitive counterintelligenc

g si operatiops?

é 5§ Mr. Scelso. Yes.

% '7E Mr. Goldsmith. Do you know why Mf. O'Neal would have

< 32 sent out this particular cable?

Z 92 Mr. Scelso. He was probably writing this cable just

Z 'Q % before or after the meeting that Helms called and put me in

S !

g 1,% charge of everything.

g }2% You see, Angleton immediately went into action to do all
. 5;:' 12 of the investigating and Helms called a meeting which Angleton |

§ 14 é and ablot of others were present.and told everybody that I

= i

g ;51 was in charge and that everybody should report everything to

g ;5§ me and that no one should have any conversationst1§B,éﬁy§ne

< i ' :

. ;7§‘ab0ut thg Kennedy case without my being present, which was

% iaé violated from the word go by Angleton, who dealt with ﬁhe

; 19% Bureau and the Warren Commission and John Foster Dulles him-

g 20; self.

,,ﬁ’_azz Mr.. Goldsmith. Was there communication on a more or

0
g
SF

U

v

e

less ex parte basis between the CIA and Dulles?

ES"'\
N}
. ]

Mr. Scelso. Yes, between Angleton and Dulles.

Mr. Goldsmith. How do you know that?

Mr+ Scelso. From Angleton.

™)
tn

006
8TpBrT 1854
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1-74

Mr. Goldsmith. He told you that?

[N}

Mr. Scelso. Yes, On one or two. occasions I went to

talk to him about the case, or he called me in.

)

It was a

=

very strange situation.

i
!
i
i

ERE N Mr. Goldsmith. In what way?
54 Mr. Scelso. Well, Angleton ignored Helms' orders that
| ;
~ . ' ; ;
< 7 % no one was to discuss the case with anyone without my being
. I
& 3z ! present. He ignored that.
= |
G S I tried to get Helms to make him obey and Helms said,
g | |
=~ ¢ i you go tell him.
S '!
£ g Mr. Goldsmith. Why was not Angleton reprimanded, or
g |
Z iz | even dismissed, for failing to obey that order?
- ; H
= ; i
. R : Mr. Scelso. None of the senior officials at. the Agency "
- il : "
E 3¢E were ever able to cope with him. He had enormously influential
-~ : %
£ : | contacts with J. Edgar Hoover. He had his own direct ties §
£ i: | to the Director at various times he was -- I believe he and ﬁ
. i :
@« 17 | his staff were intimately tied in with the House Subversive i
5 | ‘ ' ,
E ;a% Affairs, or whatever it is, Committee. And Angleton was a |
0 o .-
= 13 ;very formidable person to deal with. |
g ggi Mr. Goldsmith. Do you know what kind of information
i !
i !
] 21 &Angleton gave to Dulles ex parte? |
Sl | |
Fd Mr: Scelso. No. %
o <* |
23 i Mr. Goldsmith. Do you know of any improper action by %
. 2 %Angleton?
a5 i Mr.:Scelso. ‘No, except that he violated Helms'

i
DocId:32277215 Page 75
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1'5 instructions. In view of the fact that he got away with it,

D

he probably figured it was condoned. i
3 | | Mr. Goldsmith. Turning to this first paragraph of the ;

cable in CIA 194, it indicates: "It is important that you

5 3 review gllvenvoy tapes and transcripts.from 27 September."
/ é 4 My question,'do you - know why September 27th'waé picked ?
g 7 it out?
§- g i Mr.. Scelso. That date appears on one of the other
= ]
: 9;| cables, does 1t not?
z 'Q % 3 Mr. Goldsmith. - That date appears on the other trans-
& )
% ; i cripts. In other words that Oswald had been‘~at the Cuban !
P it i
% ;:%E Embassy on the 27th of September and there were Two phoaecalll
. % 13 i intercepts perta;\.nlng to Oswald” There is no traff:._c that 1
z i : |
z 14 2 indicates that Headquarters knew about the 27th of September %
b i =
; 13 g contact. E
Z 15%% "Mr. Scelso. I do not know. What is this cable? g
= f s
; i?% 6453. Is thgt the original cable? é
é xaég Mr. Goidsmith. Yes. -Mexico 6453 was the very first ;
; 13 E one that I showed you. é
§ :og Mr.—-Scelso. Are we sure that nothing came in in the mean;
PRI 5 time in any of those follow-up cables by Mexico City and he
S L
‘ ,_:“é(f 2 ‘ just referred to the original cable and not to the follow up ,
23 % cables? 2
‘ 24 Mr. Goldsmith.' Rea‘lly,, you are in a posit;’.on:where you

23 | more or less have to take our word for it. We are relying

g}}“uﬁ ? 001856

!
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i
i

i
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: | upon what the Agency has given us. We have reviewed all the
cable traffic and assembled it, and one of the reasons we

3 are asking you the question is we have not been able to find

e

| any intervening cables.referring to the contact by Oswald

E : on September 27th, and that is why we wondered how September

é 5 E 27th happened ?o be picked out. |

g '7%~ | Is itepaessible that there was telephonic communication? §

§ a% Mr. Scelsoc. There could well be.

; ;% Mr. Goldsmith.. Other than that, you have no explanation?

i 19 % Mr. Scelso. Or it could be the FBI set up information,

z

% !}é you see, that they got this from the FBI. The CI staff was

= | _

E ;ﬁé in very close touch with the FBI, i

g 132 Mr. Goldsmith. The third paragraph of this letter asks,!

2 s % this cable asks, whether the originél tapes wefe avdailable. |

é §3§,What was thevresponseto that? %

é Iég' Mr. Scelso. I do not. remember. Well, the response was z

j 17% they sent in a lot of transcripts. I do not know whether == %

g ;32 they probably transcribed.them then. é

Z !92 Mr. Goldsmith. Were they able to locate the original %

g. 20% tapes? _‘ %
21; Mr., Scelso. I think so. %

égg? 9 ? Mr. Goldsmith. Do you recall what was done with those E

23% tapes? é
34% Mr. Scelsc. No. %
23 % Mr. Goldsmith. Did you ever =--= %
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Mr. Scelso. I nevérbheard them. E
2 é Mr. Goldsmith. You never heard them? - é
3 i | Mr. Sceléo. No. %
ié A Mr; Goldsmith. On what basis do you say that the origin%l
g 5% tapes were £ound? . f
é 5§ Mr. Scelso. I had the impression that after the assassi{a-
g 7% tion they did a lot of transcribing. I may be wrong. !
§ a%z Mr. Goldsﬁith. When you say, "they did a lot of trans- ?
=~ ’
S ;% cribing," who are you referring to? | %
; Tci ‘Mr. Scelso. Both the staff of the envoy and our Soviet !
g Z!é'transcriber, our Russian transcriber. Howéver, I am not at all%
? 32% sure of that. I was not looking for things like this at this %
.' <:: 12 time. We were rushing ahead, being flooded with cables from i
% Eié.all over the world. . |
= | - |
; :555 Mr. Goldsmith. Let us look at CIA 208. Paragraph four |
; !é% there, which indicates that the person who did the transcript, |
i 1?% and says. "Oswald is identical with the person in an earlier %
% 153 péragrgph who-spoke broken Russian and called on 28 September.ﬁ
g ‘;% . That indicates that some sort of arvoice comparison was |
§ 20% made. _— %
/@ﬁ,_ilé, Mr. Scelso.  Yes. Tapes were probablystill in existencej
. = 22 » Mr. Goldsmith. Let us look at CIA 196. Woudd you please,;
23§iread that? : é
. 24 (Pause)
| 23 ?- ‘Mr. Scelso. Yes.

001858
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Mr. Goldsmith.. It indicates "FBI says photos of man
entering Soviet Embassy;" et cetera, et.cetera.

Was that the first time that you and Headquarters
learned that the photograph that had been takén in the Mexico
City station of the man that they thought was Oswald in fact
was not Oswald?

Mr. Scelso. Yes.

Mr. Goldsmith. Let us look at CIA number 197.

Would you please read the first paragraph?

(Pause)

Actually, please read the first two‘paragréphs.

(Pause) |

Mr. Scelso. Yes.

Mr. Goldsmith. I have two guestions for you. The first

. 1s here.th& station in Mexico City is reporting only the 9/28

contact and is not reporting the 9/27 contact. We still have
an inconsistency here between what headquarters épparently
knows and what the Mexico City station is sending up.

Mr. Sceiso. Yes.

Mri Goldsmith. 1Is there any way that you can explain

that?

Mr. Scelso. It could have been -- what were they speak-
ing here, English or what? You see, it depends. Maybe one
was being transcribed by one transcriber and the other by

another transcriber. One got finished first.
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r i § Mr. Goldsmith. My impression is that the Spanish con- ;
o . - |
2 I versations were only transcribed, they were not translated, !
| 2} and the Russian ones had to be translated. |
o |
§ 55 . Mr,.tGoldsmith. In any event, this was well down the §
1 1 i
= H {
% &y line. This conversation was from September 28th. By then, |
I ,
§ 7i everything would have been transcribed -- translated and/or '
S 2| transcribed.
S
SR Mr. Scelso. Not necessarily. They might just not have |
a i , . :
- | : % . ’
=z ‘02 gotten around to it. The backlog might have been greater.
§ M % There was only - talk of an average backlog.
A '
{ 12 % Mr. Goldsmith. Understood. The information that the
g : f
.' = 1| Committee has received has been to the effect that the Spanish
f '+ | transcription was received at the station within about three ;
< | ’
= ; _ ' !
£ 15 % days of the call, and the Russian translations came in about !
% ‘53 a week within the receipt of the call, and this was November |
“ 1~§ 23rd, so we are talking about a period of between seven and }
£ 8 eight weeks after the receipt of the call. i
i ‘ : !
£ v Mr. Scelso. Yes. i
< , |
s 9 Mr. Goldsmith. Is there any way you can explain this {
' i
== _*' ! discrepancy? §
i‘/z—:.,ﬁ) <9 . .
. e B Mr."Scelso. Not everything they transcribed was sent
: .

to Headquarters, of course.

Mr., Goldsmith. It seems that Headquarters already knew

£

»
Ln

about the 9/27 contact by virtue of the earlier cable.
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1-80
Mr. Scelso. It could have been through the FBI, parti-
cularly since Birch O'Neal sent that other cable.

Mr. Goldsmith. Why because of Birch O'Neal's --

i
!
!
|
i

“ Mr. Scelso. Birch O'Neal was in the counter-intelligehcé

sﬁaff which had direct liaison with the FBI.

Mr. Goldsmith. Incidentally, I. am informed by my
researcher that the Spanish transcriptions were usually
received by the stationrwithin one day of the receipt of the
call, the Russian:within two days.

Mr. Scelso. ;f the conversation were transcribed.

They were not all’transdfibed, you see? Only interesting
conversations. It could be that they did not even transcribe
this one.

Mr. Goldsmith. This was a coﬁversation involving an

American.

e ””Mi.fScelso. That is true. Still, “they may not have
transcribed it.

Mr. Goldsmith. A conversation involving an American
would be interesting.

Mr; Scelso,».Except.the people handling the tapes were
Mexicans. They could have slipped up.

Mr. Goldsm;th. I am sure they were informed.

Mr. Scelso. Yes.

j
!

i
1
i
|
¢
|
)
i
|
i
i
i
:
i
|
i
i
'

1
{
{
i
!

Mr. Goldsmith. If an American comes along, that is high;

interest.
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1-81

Mr. Scelso. That is true. They still may have delayed’
transcribing, or put it aside.
Mr. Goldsmith. As I indicated before, the testimony we

have already received is that everything had been transcribed

well before the assassination and had been reviewed well befor%

the assassination.

Mr., Scelso. It could be they had just not sent it in.

Mf. Golidsmith., Headquarters apparently knew about the
9/27 contact by Oswald by virtue of this earlier cable.

Mr. Scelso. Birch O'Neal's cable?

Mr.¢Goldsmith. Yes.

Mr. Scelso. Birch O'Neal may have found that out after
the assassination, you see. The FBI could well have sent up
a summary cable based on the information they were getting
hour by hour from us, and they may have come over, or phoned
over, because they have a gray line you know, and told the
CI staff this.

Mr., Goldsmith. Turning to the second paragraph now,
that suggests that one of the tapes had been erased, does it
not?

Mf; Scelso. Yes.

Mr. Goldsmith. Does%that,Ain any way, aid your memory
as to whether any tapes of Oswald's voice were obtained after
the assassipation?

Mr. 'Scelso. Sent up from Mexico?

001862
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i 3 Mr. Goldsmith. Yes. Whether the Mexico City had '
. 2 ; onhand any tapes of Oswald's voice? i
3 ! Mr, Scelso. I just do not recall whether they did or |
. o ; not. I am sure if they had had, we would have wanted to hear t:,hem.
5 3 ; Mr‘. Goldsmith. Your initial answer before was they did.
E'l, & % Now you. are saying you do not know? |
g Fi Mr. Scelso. I ‘am groping. I thought at the time that
é g ithey were transcribing some of these things down here. They
: 2 | still had the- original tapes after the assassination. 1In !
;: 10 lI other words. I do not recall theif ever saying that they |
% 1 ' had erased all tapes with Oswald.'s voice.’
g ) 1 Mr. Goldsmith. -In any event here, thus far, the only
.- ; 12 ;1 contacts by Oswald that have beén reported by the Mexico City
é 1] f stétion to Headgquarters are contact'of September 28th and '
= i : :
; '3 i the contact of October lst. So, according to the cable traf- !
; i3 fic, anyway, Headquarters did not know about the 9/275contacts:§.
i 17% Mr.. Scelso. Yes..
<.:=. 13 l ' Mr. Goldsmith. .Let us take a look at number 204, CIA
A ! ' !
§ '3 i ‘number 204. i
§ 20 E (Pause) ' ' }
P ! ' This cable contains the transcripts from Oswald's ;

. ":Z-Z 2 i 9/28 contact and 10/1 contact. You might want. to skim throughé

i i
}

‘ EE (Pause)
: , ' . : j
23 +  Again, it would seem the Mexico City station is not i
|
i .
0TPNIT 001863
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: telling Headquarters, for some reason, of the 9/27 contact.

-§ I do not mean to suggest that the reason is sinister or

1)

innocent, but according to cable traffic, the Mexico City

station, anyway, is not telling you about it.

g 3 Mr. Scelso. Yes.

«

a4 Mr. Goldsmith. Let us look at CIA number 211. 5
% '7 Mr., Scelso. What was the nature of that 9/27 contact? ;
g 3 o Mr. Goldsmith. If you would like, you can review the

é 9; transcript again. Essentially, it was a conversation between
; 30% Sd§£e£¥Duran and Soviét Embassy, or consulate officials

g ??é in respect to Oswald's obtaining a visa and the-problem of '

obtaining a visa.

Reading through CIA number 211, can you identify that?

Hwift .)il‘\’:'
3

REVORTIERS 1
e

Mr. Scelso. . I suppose this ‘was the President of |

13%;Mexico?
; 152 Mr.-Goldsmith. Correct. i
; 3'% Why do you think that, in péragraph 3, the person send- §
? ‘85 ing the cable considered the fact that”Litensor was aware of z
£ '?joswald's contact to be important?  The fact that he was aware f
§ 29 | of it, and passing the information along would be important? E
FZE§§:;QI§; Mr. chlso. You get into a psychological question. Theé

27 - -~ I . i R . s e -
. :“-’{j “= « Chief of Station is called in to speak to the President of
l .
“ ;iMéxico. There had been a big fight when the new Ambassador

. | 24 i;go‘c there -- no, it wasn't that. It was a very peculiar situ-

]atlon in Mexlco whereby the Mex1can President's primary contact

? 00
1 | SEQ::. ? | 18641
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eht c:h NT \.-ui 1 ‘(LV
DocId:32277215 Pige 84 s RATNG CaNP



DocId:32277215 Page 85

20024 (202) S5u-2345.

n.c,

HASHYHGTON,

REVORTERS BULLDING,

Y,

S

nn ptH STREET,

2
~
W=

o gt
By
Py

/

e ) ~d

n

(7]

o ta

(¢

il
~1

|

é

i
B
"
A
1
"
i
i
1 )
t
o
L)
-y
H

i you please read that?

ba g
Sz 3

e

oo
Ly

Ui

LJZ(M

Nhak e

a2

o

i

&

1-84
with the U.S. government was through our Chief of Station
rather than thrqugh the Ambassadors. This caused no great

'problem with the then-Ambassador whose name I have forgotten.

Mr. Goldsmith. Thomas Mann?

Mr. Scelso. Yes. He was a very fine guy andxrecognized[

the usefulness of this arrangement. The next Ambassador,

Mr. Friedman, tried to cut Winn Scott out of contact with the

- President of Mexico, whereupon the President of Mexico called

in Winn Scott-and said, I want you to send a cable to the White

House telling them I am not going to deal with this jackass,
I want to deal only with you.

So, the result was, eventually, Winston Scott and
Ambassador Friedman went to the White House and talked to
President Johnson and straightened ﬁhe whole thing out in

favor of Winston Scott.

So Scott is just remarking that it is interesting that
the President of Mexico is aware of our telephone operation.
Mr. Goldsmith. He should nave been since it was a

iiaison operation? |
Mr. Scelso. Yes. But you do not always knowzwhether 
he was informed. I think we always knew he was informed.

It is just significant that the person calls you in and says,

i here is some intelligence about the Kennedy thing.

Mr. Goldsmith. Let us take a look at CIA 210. Would

001865
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1-85

(Pause)

Mr. Scelso. Yes.

Mr. Goldsmith. Would you identify this document?

Mr. Scelso. This is a cover sheet for the cable from
the Mexipo station.

Mr. Goldsmith. The:cover sheet to the cable we justr
referred to?

Mr. Scelso. . Yes.

Mr, Goldsmith.. Winn Scott here indicates, due memo
of my meeting with Litensor.

Mr. Scelso. It is addressed to.this person who is
supposed to write a memo on it.

Mr.'Gomdsmith. Scott? That ié Scott's signaturé.

Mr. Scelso. Yes, he writes i£ back to himself and
reminds himself to write a memo on. it.

Mr. Goldsmith. Did you ever see the memo?

Mr, Scelso. I do not think so.

Mr. Goldsmith. Did you ever talk to Scott ;bout his
meeting with Litensd:?

| Mr; Scelso. I do not recall haVing done so.

Mr. Golasmith. In any event, by this time, the Mexico
City station still had nbt informed Headquarters of the 9-27
contact?

Mr. Scelso. No.

Mr. Goldsmith. Let's look at CIA 213. Woul&dftéékim
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(Pause)
Mr. Scelso. This was all on the same day.

Mr. Goldsmith. The cable traffic was pretty heavy on

that day, I would imagine.

Mr. Scelso. Right.

Mr. Goldsmith. This cable is the first time that’the
Mexico City étation informs Headquarters about Oswald's
9/27 contacts. |

Mr. Scelso. Yes. !

- Mr. Goldsmith, Do youvthipk that there is any conﬁec-

tion between the fact that this contact was recorded after

the Mexico City station became aware of the fact that Litensor

-~ '
i

knew about Oswald's contacts?

Mr. Scelso. I would imagine that there were probably

|
I
i

many -- several Mexicans transcribing ' reelstranscribing
|
things and some got finished before others. : f
I

Mr. Goldsmith. This was months ago. The conversations;
have been transcribed and reviewed months earlier. ;
!

{ Mr.,Séelso. What are the numbers of the various cablesﬂ

: !

They were all going out in a series. They may have had §
g

several analysts in the Mexico Station working on them. One
said you take this one and write a cable and the other said

;
you take that one and write a cable, and so on, and they went |

out and went into the COMM Center and the COMM Center sent

001867
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Mr. Goldsmith. Were you aware of any dissension within
the Mexico City station concerning the amount of information
that should be sént from Mexico City to Heédquarters?

Mr. Scelso. No, not then, or at any later time.

Mrr Goldsmith. Let's look at CIA numbér 217, Winn
Scott, this aocumenb has written\something in the margin.
Could you possibly read that into the record?

Mr. Scelso. "I had a call from Washington, Jack Whitten
at 620 hours on 23rd November. Scott. I told Jack Whitten
at that at 1620 or 30 hours, our time, on 23rd November,
that this would be enroute to him soon."

Mr. Goldsmith. By "this," what is he referring to? Is
he referring to the cable? .

Mr. Scelso. To the cable of ﬁhe 27th?

Mr. Goldsmith. The cable =--

Mr.«Scelso; About the.meeting, Oswald's meeting, on
the 27th. . .. .

Mr. Goldsmith. Fine. The document, CIA number 217k
indicates a telephone conversation between you and Scott.

Do you rememper the purpose of that conversation?

Mr. Scelso. No.

Mr. Goldsmith. Apparently you called him for some
reason? |

Mr., Scelso. Yes. I do not have any idea whyf I ﬁay
have been ordered to call him on any number. of thinés;

SEARET 01808

%gﬁnﬁﬂﬁiﬁai

230N REPCRTING CoOMEaNy

ALZ:

1




[38)

)

P

N
o
A\

w
= 3
- -
o~
1
=
W 2
w o]
-
~ ;
< -
~ /
N
o~
= 2
-
o~

-
< b
a
- ~
K
=
= 11
o i
0
<l
L= 14
V&
@
=
=
P L)
‘ : '
-
-
= 14
T4
«
&
$~ 18
= | -
&
= ,
13
=
=
$ -
@ i/
Eand
o v
=L
@
= 19
o~
&
-
< 30
-
21
_‘/"-g?a-/'
BN
~i

LN S
1

/4
(293
13

ro
(98]

-

. )

e

»y
tn

DocId:32277215

T e W . i
‘Qg‘z:-‘igii&jzui 1-88

: Mr. Goldsmith. Do you remember the substance of the

: || conversation®in any way?

Mr. Scelso. No.

~

this ' information about Oswald's 9-27 contact a little bit

late?

Mr. Scelso. It was the dayaafter the assassination

at 4:00-something in the afternoon and I did not feel the

heavy.

In fact, the overall performance of the Agency in this
thing was ﬁhe only bright light in the U.S. government. It
really was.

Mr. Goldsmith. Why do you say that?

we had disseminated on Oswald's activities which we had
properly dissemiﬁated to the other U.S. government agencies
which might. have led them to act other than they had.

Mr. Goldsmith. Do you think that they would have paid

more attention to Oswald if they had received additional

information, his Cuban contact as well?

Mr. Scelso. Conceivably, ves. In the light of the way

After all, we notified them. He was in touch with the Soviet

i intelligence officer. | _
~; | 001869
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least bit bad about it. We were getting the stuff in hot: and!

Mr. Scelso. Because we had had advance information that!

the Bureau acted in it, though, I am not sure they would have.!

Mr. Goldsmith. Do you remember being upsetfat receiving?




1-89

%5 Mr. Goldsmith.‘ Yes. g
i i
: : What is your impression, turning to another area now, %
( o
7 3 % of the manner in which the Agency handled the Ugarte issue? |
| .
' : 5 Ugarte was a Nicarguan national who came in and reported havings
- i
§ 5 seen Oswald with some other people at the Cuban Embassy? |
% 55 Mr..Sceléo. I think in the overall handling of it, it ‘g
% 7 was proper, especially since I wasithe architect of that :
é Sg lhandling.
2 ;g Mr. Goldsmith. In what way were you the architect?
g e g Mr;cheiso; I wrote almost all the cables that’went
; o g out of Headquarters and decided.what.they'should say. There
& | '
i 2 i were some in the heat of reporting Mexico City did overlook
’ § 12 ~ certain things that they might have told us. For instance, I
i - f they did not give us certain background. There was someb ?
g i3 % information, a statement, Lee Oswald saying he was getting
% Iéé $3,000 or $6,000 or some such amount for doing the job on
i 17§l Kennedy or doing the job on somebody, and the Mexico station t
g 18% indicated that there were reports that Lee Harvey Oswald had ;
o 7 . : i
; {9E a savings-account in this amount in Dallas. é
§‘ 20 i What they did not tell us, for which I later chided :
; !
21;;%;215; them, was that this rumor had been on the radio. in Mexico Clti
‘ :’Zi? = : and everybody in Mexico City believed it. It was not on the .
23;; radio up here and we did not know what the origin of this %
“ = rumor was, nor were we therefore alert to the fact that this

Ugarte could have heard it on the radio.

| ' 001870
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[ You know, I might have called him to get information

Mr. Scelso. Not in the sense that we call a person a CIA

2 about this 27th thing, because we might have learned it from
| .
3 | the Bureau in the meantime,
. ' 4 - Mr. _Goldsmith.. How would the Bureau have heard it?
g 3 Mr.. Scelso. From the Mexico station. They were getting
5—": é briefings, and so on, right along the line, becau.se the Mexico:
|
E 7 | FBI office was doing very extensive investigations in Mexico !
g 34 with the police through which Oswald's movements in.Mexico
: 3 ‘ vwere traced. ;
;' 1 Mr. Goldsmith. Did you ever have any evidence that 1:
g 11 ' Ugarte may have been a CIA agent? E
- |
i i

12 i agent. I think he was a Nicaraguan intelligence agency being |
: |

run by somebody in the Nicaraguan Embassy in Mexico City -and

1
]
i

I think, if my memory is not tricking me, that we may have ,

REPORIURS BUTILDTNG,
h

12 | been in touch with the Nicai‘aguan who was handling him, ,

i ]
r: i

.

S.
9]

We may have been, at that time or in the past, or per-

§ i3 -haps our Nicaraguan station was indirectly'monitoring their '

= i

13 § ‘activities. But my memory on this was very weak. He was

~ 1 s s i

§, 39 | never an agent of ours in the sense that he was directly !

‘ i

e 21 i handled by us or that he was handled according to instructions!

7 —\‘\~‘;~f ;; i

. ::_\/ 2 | which we were passing. l
i

» l

22 Mr. Goldsmith. It is possible that if “his Nicaraguan

; !

. 4 || case officer was cooperating with you in some way, he may have§

is , been using Ugarte, this would have been without your knowledqe’

. BERRET srsH .
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Mr. Scelso. I am not sure about that. It:could be

"that we had known in the past that Ugarte was a Nicaraguan

égent working against the Cubans. It seems to me that I think
we did.

Mr. Goldsmith. Is it true that Ugarte's Nicaraguan
case officer was considered by the Agency to be a trusted.
asset?

Mr. Scelso. As I recall, he was either an agent of
ours or liaison contact that we used as an asset.

Mr. Goldsmith. What.was his impression of Ugarte's
reliability?

. Mr, Sceiso;- As I remember,; Ugarte had not been a very
productive agent. He had not. accomplished much at all and
was evaluated accordingly.

Mr. Goldsmith. Let's take a look at number 241. Would
you pleaseﬂthifﬂgggie;

(Pause)

Does that statement accéurately reflect the scope of the
photosurveillance coverage, referring to tﬁe first two
paragraphsé

Mr. Scelso. There is nothing in heré.

Mr. Goldsmith. »I am SOrry.

Does that paragraph accurately indicate the. hours of
the Embassies?

Mr. Scelso.. I have no recollection of those hours at

001872
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1| all. I would say it is: probably correct.

]
|

Mr. Goldsmith. Are you aware of the hours in which the |

Soviet and Cuban Embassies were under photo=-surveillance?

4

Mr. Scelso. During the daylight hours, but the coverage%

Lo

- was by no means complete. It never is, in cases of photo-

é surveillance.

7 Mr. Goldsmith. Why do you say that?

Mr. Scelso. Well, the cameras are manually operated

D

and it is just impossible to find operatives which will be

Mr. Goldsmith. My understanding was that Scott was an

—
[ 8]

!
|
|
0 | so dutiful as to snap every person coming and going.
i
! .
I extremely demanding man and ran a very efficient station.
|

1~

{

l

i !

135 Mr. Scelso. That is true, but, if you have a couple -- |

i : |

% a man is away a part of the time and the wife is away and she !

; |

i : |
2 1 has to go into the kitchen to prepare meals or she has to

1 | go to the bathroom, it is simply impossible day in and day |

out, in a practical sense, to get total coverage.

13 | Mr. Goldsmith. Do you know if there was coverage on i
! |
'3 | week-ends?
i _ i
29 Mr. Scelso. No, I do not know. : !
| |
! t
| |

a Mr. Goldsmith. Let us take a look at ==

/ ) .‘
Q 2

Mr. Scelso. This is based on my experience with evalu- 5

Lo [
A
\.
el
)

2 é ating these things worldwide.

® 24 Mr. Goldsmith. Let's take a look at CIA 249, Would

you please.take a look at the first two paragraphs.

@018?3

4
|
i
R
|
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1 ; (Pause) E
5 % Mr. Scelso. That is right. |
3 i Mr. Goldsmith. This indicates that the photographic
4 g cdverage was of a continuous nature during daylight hours and
; A
E 5% also, as you indicated, it does not indicate that that does
é 5 not mean that everybody is picked up, necessarily.
é Fi Mr. Scelso. Yes.
é z | Mr. Goldsmith. You stated a moment ago that,6 your
i 3 é experience, based upon your knowledge of worldwide operations
z m_; was not everyone wouid be'pickedlup.
< ! .
g [ Mr. Scelso. That is right.
= i :
? }2; Mr. Goldsmith. . What percentage of people would be
- |
. ,:E: 1a picked up?
§ ra é Mr. Scelso. I would like to éay first that the operators
é iii come to recognize the regular Embassy staff'and visitors who
é 15 g frequently come and go and do not attempt to photograph them %
i ¥7§ every time. Otherwise, they attempt to get pictures of new g
é 13 | visitors. Even this is not. practical. It just does not work,i
Z 13 | and that is because it is extremely difficult to. get people %
% 20% to do this kind ef work at all. It is a deadening, boring and§
71% to get people who are clearable to do it,ie very, very diffi- E
‘ 34:\/ o .‘ cult. . :
23 ; Mr. Goldsmith. In light of that, what percentage of z
. 24 ; people do you think you would manage to get?
2z g Mr. Scelso. I woﬁld have to make a wild guese if I were§

: 001874
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to answer that.

from you, Mr. Scelso.

of the people, or even more.

; while, if you got one quarter or one fifth.

! any vantage point.

appearance at the Cuban Embassy and Russian Embassy,
late, a total of six times, five or six times. Yet,
i made five or six visits somehow he managed to escape

surveillance coverage, even though those five or six

two days, possibly three days.

i Is there any way that that can be explained?

|

i -

: : e

| eIRRET

i ” 2

',]‘ - r ’3
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Mr. Goldsmith. I would not mind taking a wild guess
Mr. Scelso. I would think you would get at least half

Mr. Goldsmith. Certainly if it got less than half it !

would seem to me that the operation would not be at all worth-

i Mr. Scelso. You have to crank into this the fact that

the many people entering and leaving these inétallations

fdeligeféﬁély conceal‘tﬁeif-faCeSf*and>thafvﬁﬁeYiaPProaCh

the installations so they would not be photographical from

. Mr¢ Goldsmith. My next question is sort of a difficult |

one. The Agency's records document that Oswald made an

were spread over three different days =-- really, definitely o

o Mr. Scelso. Simply the fact that these photo-operations !

iare not set up, really,-primarily to photograph and. identify

or Consu-
having
the ;

visits

}unknown people entering and leaving the Embassy. They are set

001875



1-95

i E p;:imarily to get good photos, recognition photos, of the
2 | Soviet personnel or Cuban personnel in the place so that this i
3 éan be shown to our surveillance teams, you see, and to other E
!
‘ 4 | people of operational interest to us. ;
::: 5 | Mr_. Goldsmith. Well, it would not seem that you would
é 6 ; require a constant surveillance operation if you were just
g 7 interested in the personnel of the particular government.
é:‘ 2 : Mr. Scelso. You also get visitors. You are able, for
:: 3 | example, to identify»visiting'Cuban or Soviet intelligence :
;' 10 ; personnel. |
,:‘:_ 1 f Mr. Goldsmith. Do you regard vit unusual, nevertheless,
g 12 : that Oswald managed to avoid being photographed?
. (§ 13 x Mr. Scelso. Yes, I do. And the possibility is that |
::E 4 ’ he was extremely furtive. After ali, he was not a novice at
; 13 this sort of thing. : ‘
”5 13 : Mr. Goldsmith. It I could just use your wild guess, j
i 17 El as you put it, and I want to have you understand that I am
é ' i not holding you to that estimate, but assuming for the moment l
g 19 i:he camera gets one-half the people that enter and say he
§ 20 | rﬁakes five visits and not six, the chances of a person missing%
E’Q‘t‘:’ifﬂ being photographed, making Afiv.e visits, 1f the coverage catchejs
@ = | nalf of the people, would be 1/2°, so it is 1/32.. And yet, |
i o
23 i " Oswald is our one case in 32. He managed to avoid being
‘ Pt photogﬁaphed.
3 Are you certain that the FMexico City station nevér

;e QT RGE"
B - SEERED |

=3
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. || obtained any photograph of Oswald?

Mr. Scelso. I never heard that they did. I never heard|

"~

of their concealing it, nor could I conceive that they would

(%3

1
{
i
|
1
i
1
{
i

|
. 4 : have concealed it.
E Si The thought that they might have@gotten it, that the
é g | Agency or the station might have Surpressed it deliberatelyito
g P | cover.up their 6mission to send it to Headquarters, or some-
é 2 thing like that is to me, that is inconceivable. I never

heard it. And in view, of course, of some of the disclosures

n,c
0

1q that have been made in the Senate investigation of what:=-the

Bureau did with Oswald's threatening letter, you can conceive

HASHLISTON ,

'n of anything.

Mr. Goldsmith. That is why we are here today.

to

Mr. Scelso. Yes.

I never heard it. In view of the fact that Winn Scott

L

RUPORTERS SUTLRIYNG,

in his own station was not a noncontroversial figure, there

V.

S.

17d were plent of people in the station who hated his guts, it ;

13 i would have probably had leaked out.

Oswald, being a defector and so on and leading a sort ;

50 | of conspiratorial life, he was perfectly capable of so approach-

3na 7T STREET,
Qa

21 # ing the Cuban Embassy or the Soviet Embassy that his face

2D ?
. 577"37 s» | could not be photographed. In other words, if this is the :
AN : :

27 i Soviet Embassy and our vantagepoint is over here, he can walk %

i

. 2¢ | under the window and walk straight across the street. i

Mr. Goldsmith. You would have to know. g

QEORET 001877
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1-97

% Mr. Scelso. You:can figure where it is. Tt gan only E
. , | be in a certain number of places. ‘
2! _ |
5 ! Mr. Goldsmith. Getting back to the question of Ugarte E
.’ s for a moment, I will-ask the question, to your knowledge; .was :
o g | he érnployed in-any way by the CIA? i
P . : i
é 6i Mr. Scelso. No. He was not carried by us as an agent, E
é '7' as far as I recall. I think we did have knowledge, or our
; g | Nicaragua station aid have knowledge that he existed and was
i 95 being used against the Cubans.
i 1q Mr. Goldsmith. . You are saying he.: had no: relationship
§ izg whatsoever to the CIA?
E ng Mr, Scelso. Of course, in the laws of agency, you ;
‘ f - know, he was somewhere out on the end of the line, like the !
GO
; " ‘ agents of all the liaison services that we liase with, and !
v : |
§ }:2 help train, and whose operations we systematically monitor. §
é I‘?,éither:super‘x?:ic’:ially_or intensely. ~é*’“ 
. | i
i ]_%‘ I do not recall that we were in any way giving him g
. I : :
g ia% instructions indirectly, or that we placed any importance on §
i ,52 the opgration. - But. we count as agents of ouré people who E
é 20% are responsible to our guidénce on a day to day basis; ' g
— 21; Mr. Goldsmith. In that sense, as you define it,.was §
(= J '
. Z?Zé-\;:,_, ' he an agent? ’
\ 23 I Mr. Scelso. No. : | n
. a4 i Mr. Goldsmith. Was he an asset or a source?

23 i Mr. Scelso. Not of ours, but of the Nicaraguan service.

- REPRL 001878
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Mr. Goldsmith. What control did the Agency have over

the Nicaraguan service? i

Mr. Scelso. Almost none. We did not attempt. to direct

i

their operations anyplace in the world. Our relations with

é 3 || Nicaragua,:our political pelations and U.S. political relations
§ 3 %'and ours as an agency was to talk to them, attempt to improve i
g '75 their political posture in their own_cduntry, to ameliorate

% 8% their brutality and their repressive tactics. We had no

: 9; charter to overthrow Samoza, so we kept in contact with him

a |

‘¢ | on a local basis so that we could monitor what they were

doing.

HASHIHITON,

12 Mr. Goldsmith. Were you aware of Samoza's support of

the anti-Castro Cubans?

A EEDT NG,
4.3

RUPORTES AU

Mr. Scelso. 'Where or when?

L€ T

Mr. Goldsmith. 1963. , | g

Mr. Scelso. I do not recall any specific operations

o

i
t
i

@ 17; of his supporting anti-Castro Cubans, but I could well~conceivé
= B of it. é
50 - » |

£ 9§ Mr. Goldsmith. What about support given to anti-Castro
o~ [l i
c i |
S 20 | Cubans by the Nicaraguan intelligence people? |
’ , . , :
P L Mr. Scelso. What do you mean, financial support? {
NoE |
‘ g‘%‘\/ 2 Mr. Goidsmith. Financial support, military. , , |
23§i Mr. Scelso. To Cuban exile groups that were anti—Castroé

. i Mr. Goldsmith. Yes.

W)
tn

Mr. Scelso. I do not.recall.having known of any such
ﬁ | .@“a @91879

‘u
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T thing because it would have been, to us, a trivial matter.

- What we were concerned about with Spmoza were his acti-

~)»

E | Qities inside of his home country, principally.
4| - Mr. Goldsmith. If he: had been giving support to anti-
5 3 Castro Cpbans, you would have considered that as trivial?
é é | Mr. Scelso. Sure.
g 7 Mr. Goldsmith. Why?
& g | Mr. Scelso. Not a matter -- in other words,. we would
s |
S $ i not.have predicated any opérations based on it. We would not |
< i

0 I have attempted.to recruit agents to monitor his support of

i anti-Cuban operations, anti-Castro groups or anything like

WASHITHGTON

i2. 1 that.

13} _ We would have received and disseminated any information

i which came our way.

13 Mr. Goldsmith. It would seem to me that it would be

REVCRTVRES BUTLDING,

12§ in the intersts of the United States to become aware of all f

W

the anti-Castro activities.

"s
)

13 | Mr. Scelso. Oh, sure. I say our station would have

;; x E
£ !9 | known it if it had been going on, and our Headquarters, but ;
g

20 I just dovnot recall it. You see, =. Smmoza . was:active

i1 | against Costa Rica. His diplomats were engaging in smuggling

money for the U.S. Mafia. He was assassinating people,
22 ! brutalizing the population, conducting guerrilla warfare.

. 24 | He was at odds with the government of Honduras which harbored

anti-Samoza groups and so on. ' ;

rapET 001880
Q%;‘A?;i% 880
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1k If he was also in left field supporting anti-Castro

. 2 | groups, this was‘ one facet of his operations and would not .
1 have been of any significance to us. We would have dissemina-g
. .4 |{ ted it to the State Department. l
2 5 Mrf Goldsmith. Were you aware that J. C. King supported
é 5 i anti-Castro groups out of Division.fundsﬁ
é '7 Mr. Scelso. Sure, through Miami, yes.
é 3 'Mr. Goldsmith. Were you aware that that was done
i( ;” éeparately from SAS or from Task Force W? 4
: l
c. 19 E Mr. Scelso. Well, let me think._ The various stations ‘

g | had contact with anti-Castro groups at. various stations in

VASIITHATON ,

Latin American and may have financed them. Whether J.C. King

13 i may have done this ~- I would not have put it past him. He

did all sorts of personal operationé.y

Mr. Goldsmith. Would that have been unauthorized?

Rt ers wirinirnG,

Mr. Scelso. He could authorize it himself as Division

7N

2] 17 Chief. ‘

< ' _ ;

S i3 Mr. Goldsmith. Might he have done that with the groups |

i : i

2 B in Nicaragua, the anti-Castro groups in Nicaragua? - '

~ ’ !

S 10 Mr. Scelso. Sure he might have. It seems -- well, }

|

2 not'}\ing is too farfetched for him to have done. He went |
AT x; '

. #z77 32 i personally into Columbia, or someplace, and went up into the

hills and personally met the leader of some great guerrilla

. , z¢ 1 organization that had been murdering people right and left -

f
t

2z | when he was Division Chief. ' , i

001881
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] ' ' %
T Mr. Goldsmith. What was the nature of the types of ;
| ‘ i
I . , é
2 ! groups that J. C. King was supporting? g
7 | Mr. Scelso. As I can say, I do not know he ran any !
i i
! 5 p f
4 personal operations supporting any groups outside of this frame-
! : : |
2 5 | work of division operations run through the stations and
@ 4 | branches. |
s Mr. Goldsmith. It is conceivable to me that he was,
& 3 i but you have no direct knowledge.
g 2 |
G 9 Mr. Scelso. No direct knowledge.
< ' .
T Mr. Goldsmith. Do you know if he is still alive today?
S ' : ' i
% g Mr. Scelso. No, I do not. When I was here a. year ago
7 } . . ’ .
S 12 on vacation I heard that he was dying, or he was very seniles .
. § 12 | Mr. Goldsmith. How about Mr. Herbert, who you mentioned;
E 14 ﬁ before.
i |
= s Mr. Scelso. Yes?
< |
z 15§ Mr. Goldsmith. Is he alive today? ?
i . i
« I?? Mr. Scelso. As far as I know. He was in Argentina.
- | . - :
Z o Mr. Goldsmith. Do you think he would know about J. C.
= 1w King's operations? :
< v , i
S 10 Mr. Sc¢elso. Very probably. Mr. Herbert was in Argen-. |
j
21 tina. You are not at a loss as to his whereabouts, are you? |
o i b 1
PTH ’ ' |
. ﬁ.}“? 22 Mr. Goldsmith. The Agency will make him available to
R ! i
! :
23 # us. Excuse me for a moment. ; !
‘ 24 (Pause) - _ |

23 Did Headquarters station ever criticize, in any way,

001882
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i the manner in which they handled the Oswald case prior to the E
! |
. - 1{ assassination? ‘
3 | Mr. Scelso. Not that I know of. 5
. 4 'i Mr. Goldsmith. What about the assassination?
z 5} Mr. Scelso. Not that I know of.
N i ) _ '
A 5 You pointed out that they admitted to doing certain |
P 5 things. My position has been that they did, of course, fail
& ;i to disclose the contact with the Cuban Embassy.
< | ,
¥ s | Mr. Goldsmith. Also the fact that Oswald was applying |
& _ ' |
- g i for a visa.
s
g Mr. Scelso. Yes, ,
= g !
9 i o 5% . . . o
S - ﬁ - Mr. Goldsmith. I have another line of gquestioning to ~ |
n o i §
‘ B .1 go through with you. I do not know how long it will take [
= 3 g
z | me. If you would like to break for lunch, you may do so. ?
E Mr. Sc¢elso. I leave it up to you. I can stay all day
-5 5 long. ?
5 (Whereupon ‘at 12:30.the Executive Session recessed to |
é ,BQ reconvene at.1:30 p.mo) o - e e ;
= i ' " “ o 5
RER s ; 5
s I - ' T - |
- - { .
§ o
N R *
"?:G? (O } . 'i
. = ! -
N i |
. ;
23 b |
i .
-_1 :i S | J , vt
& | ;
it ; s -e )
3 8L = W% ¢ Sk !
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1-103
. _AFTERNOON SESSION
O 5 | (1:40 p.m.)
- . /.. TESTIMONY OF JOHN SCELSO =-- Resumed '
i
. 4 ‘ Mr. Goldsmith. Two general questions pertaining to this
e :E morning. I think you could probably sense from the thrust of
a " : .
o 63 the questions that the Committee is disturbed about what it
i "71 sees as a failure by the Mexico City station to communicate
2 :! in a timely manner all of the information that it had to
< < : : .
& o
. - | Headquarters. .
5 hd i
ﬁ ,ﬂ% ‘ Is there any explanation that you can think of for that
= N
S ! ‘
2 ,, | failure on the part of the Mexico City station?
= 2!
® : -
& |

REPORTERS
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1-103-§
i § Mr. Scelso. I can hypothesize an explanation. Mr, %
. 2 ' Phillips -- you have talked to Dave Phillips? '
3 i Mr. Goldsmith. Yess |
i
. 4 é Mr. Scelso. He should know. He was down there. But to
5 g % me, it would seem Fhat‘in,screening the information, they did
é 4 % not attach ény importance to the added information. In other
g 7 i words, it was not earthquaking.
é sg Mr. Goldsmith. We agreed that it was important, in fact,
; 9% it was sufficiently important to warrant sending a cable %
; e i instead of a dispatch. |
g & f Mr. Scelso. Almost always things like that were cabled
g 12 % in, but the added information gained from thé other. meetings,
. ’1; i2 ; from the monitoring of the other telephone calls and Oswald's
| % 14 % other visits, it was not regarded aé sufficiently important g
§ 13 ? to warrant dissemination.
? léé In.othéraQOrds, here you have a kook, you see -- to |
; 17 % follow the line of ihinkingL a kook =- who had deﬁected once
o ! i
; 13 % and had come back and now wanted to defect again. You see, l
; '3 E ?ossibiy,,this is not -- in the scale of values, you see, ;
§ 20 i was not then of any great significance. . i
f ‘ ’ i
——— ‘ Mr. Goldsmith. Even thoughtihis:particular.kook hap-
ol |
géiz 2! pened to go not just to the Soviet Embassy but also.to the

B )
(o8 )

E
i
|
; Cuban Embassy? , ’
i
I

N

Mr. Scelso. Well, the contact was obvious, you see,.

"

He wanted to get a visa and, from there, to Russia. ﬁ

@gﬁﬁnr 001885

a.hﬂ

ALDESSCSM -==o R"“ NG CoMEaNYy

DocId: 32277215 Page 105



(9]

w3

= 3
o

i

v

- )
-

< .
<

= 7
-

~ 2
c -
L=

o~

. -
&} 3
=

—
[}

REPORTERSG BUTLDING, VASHINGTON,
«w K0

S.u,
o

]

3na 7Tu STRELT,
"

DocId: 32277215

i
s

Fﬁge 106

~across that transcript somewhere in the stack and sent it.

1-104

Mr. Goldsmith. Can you think of any reason at all
why the Mexico City Station did not communicate in a timely
ﬁanner Oswald's contacts with the Embassies on September 27th?

.Mr. Scelso. ‘Overwork.

Mr. Goldsmith. At the time of the assassination, “the
Mexico City station was sending materials pertaining to the
contact on September 28th and_October lst.

'Mr. Scelso. They sent the one on the 27th in last.

Mr. Goldsmith. That is right. v '

Mr. Scelso. 1In the rush of events, you see, they came

I do not think they were suppressing it for any reason. I
cannot conceive why they would have been.

Mr. Goldsmith. If the.Agensy had a taperecording of ]

Oswald's voice, where would it be today?

Mr. Scelsé. In Registry.

Mry Goldsmith. Which Registry?

Mr. Scelso. The central Registry.

Mr. -Goldsmith. That is the name it goes by, the
Central Registry? « 0

Mr. Scelso. That is what it used to be célled.

Mr. Goldsmith. What is the Central Registry used |
for?

Mr. Scelso. That is where all our records are depositedé

i

Mr. Goldsmith. With the 201 files contained in the

FeRET 001886
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1-105
i f Central Registry? : o i

i
Mr. Scelso. Yes. i

|
3 ; Mr. Goldsmith. I thought iﬁe 201 file was the file that’
, _
. 3 i was maintained by DDO? » |
5 Si Mr. ‘Scelso.. Yes, but there are 201 files in the
é 5; Registry, too. Some of them are maintained on the desk and |
g '7% other ones are in the Regist;y. !
é‘ 3§ I would assume, since the Oswald case is a defunct case,
: 9% you see, that his 201 would be in the Registry now.. As long i
; 20§ as it were acﬁive, it would be on the desk. |
% '!E Mr. Gdldsmith;wwHQWJmanyﬁéopiesﬁaté-theré»ofhafparticular
g ,:% 201 file? |
» £ %
.- g 13 1 Mr,:>Scelso. There gight be one in Central Registry
% 14 % ahd another one on the desk where tﬁe case 1is active. i
é :3% "Mr. Goldsmith. Would these files be duplicative,’ g

14 % completely, of eachAother? ' - : f

; 1’% Mr} Scelso. Not necessarily. Tﬁe Registry would put |
é 13 % in only the documents which they get, you see, and the desk
g '? % hight have additional inter-office memorandum, and-so on, i
§ 20% :which they would keep. | | %
| ‘ |
.(Tzz;}l i Mr. Goldsmith. Is it true that that 201 file contains
‘ = /22 'l only biolgraphical information? {
3 % Mr. Scelso. I think it could contain operational infdr%
. s mation, too.

i

Mr. Goldsmith. What is the routine manner in which

QTPRET | ' |
onbidsl 001887
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information is maintained in files?
Mr. Scelso. It is usually kept in project files. Our
systemized activity abroad is done under the name of projeécts

- for budgeting and management purposes and to keep an opera-

g 5 tional, work in an operational file.
5 éi Mr. Goldsmith. If you wanted to find out which opera-
% 7 ; tiohs that particular agent had been involved in, and you did
é £ §7not know the names of the operations, how would you go about
: ? % making that determination?
i _
é i % Mr. Scelso. Usually an agent is in a project, you see,
E H % and his cryptonym, like LIENVOY and LITENéOR will indicate
5 |
i i2 % the project he is in,vso all the information he is in is in
.' g 2 5 that-projaec—t.
i i % In addition, you can trace his name through Central
% }5% Registry and get back all the references which might be in
i !5% other files. ]
ﬁ 1‘;% Mr. Goldsmith. So Central Registry will indicate what
= i .
g 38i’%projects he has been involved in?
2 o » ,
; ’?éi Mr. Scelso.. Yes; They would send you a listiof items,
Eb 20E‘cables and dispatches, referring to him.
cﬁg;g;2¥§; Mr. Goldsmith. There could be hurdreds, though.
st i i : :
. ‘:‘sij = ‘. - Mr. Scelso. Indeed. '
2 Mr, Goldsmith. What would be the most expeditious way %
‘ 2 to find out what operations an agent has been involved in?

Mr. Scelso. Go to the desk and ask them.

aTpae 001888
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T Mr. Goldsmith. -Which desk, now?

Mr, Scelso. The area desk that was responsible for him.

3 If he is still in the Division, they will have-a::complete £file

. 4 | on him on the desk. v
n |

5 Mr. Goldsmith. Would that file be the 201 file, or some|]

5 l other kind of file?

7 Mr. Scelso. It probably would be a project file. If

2 i he is a security suspect, you see, it would be a 201 file. If

20024 (202) S54-23u5

S 95 he is an agent of ours, he would be in.aﬁproject file.

; 10 % Mr. Goldsmith. Let us say that, over a ten-year period,
% 1;% an agent has been involved in a dozen operations. How would §
g zzv you find out which operations he had been involved in?

12 Mr. Scelso. He has a‘cryptonym, you see, and. there is

2+ i a file on that cryptonym and in that would be all correspon-

15 1 dence, diSpatches and cablés relating to that cryptonym.

REPORTERS BUTLDING,

- % So all of his activity would be reflected in tﬁat. §
; I‘%- Mr. Goldsmith. Agents do not keep the same cryptonym §
; 18% over the years, do they?_ E
g '9§ Mr. Scelso. That is right. Then you might have to é
§ EO% look in several different projects. ‘ : » %
,Qﬁw,ilﬁ, Mr. Goldsmith. You would nbt know which registry to %
NN :

. ‘~’=</ 22 ! look into unless you knew the cryptonym in advance? i
o

23§l Mr. Scelso. Well,this file would indicate if there
. 2t ] was a change of cryptonym.
= Mr. Goldsmith. Which file, the 201 file? |
&??’“5?’53' 001889
i ‘ aéiéﬂﬁgkuf :
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Mr. Scelso. The 201 file and the project file, as

i
i

well., Agents rarely change cryptonyms unless the old crypto-
hym has been compromised.

- Mr. Goldsmith;~ My understanding is the cryptonym is
given.to_aﬁ'agent at.the beginning of his involvement in a
particular project. |

For example, let's take AMLASH, and the "AM" would

Mr, Scelso. ‘Yes. That would mean Cuban.
Mr. Goldsmith., Say he starts working on a project in a

completely different area, Czechslovakia. Would he still

retain the cryptonym AMLASH? |

|
|
|

Mr. Scelso. He would.ordinarily keep the same cryptonym
Cuban agénts worldwide have the AM éryptonym e&en though they
may be stationed in Poland, or something like that.

Mr. Goldsmith. As a general rule, you are saying that l
the most‘expeditious manner to find out what files an agenﬁ
has been involved in would be to go to his 201 file, determine%
what his cryptonym is, and from the?e look up his cryptonym 1
aﬁd bring your references, I guess in a pa;ticular index .of ;
cryptonymé. That would give you a reference to the projécts *

he has been involved in, or all correspondence pertaining.

Mr. Scelsc. .From the cryptonym, you could tell which

branch he worked under, each nation, each nationality has the

two letters which designates the nationality. You can go to i

SIPRET - 001890

C 3
ALDESRSON REPCRTIN



DocId:

4
4
wv
B -
- b
o~
!
o ;
v 3
-
~ i
<
< 7
N
& 2
Py 5
~
” -
(3 Y
a
T
<
o
= 11
P I}
@
-
s i1
&7
=
— va
T 1
=
=
= T4
= e
= bad
oy
= 14
]
-
-
3] 17
= 1.
< id
)
= 19
~
<
S 20
21
o T
DS
P aisst
o -
= / 2o
NG
23
g
~g
b=
322771215

&
o
Y
(VR
iwi =
Eizan

1-109.
the desk and ask them..
Mr. Goldsmith. How would they know?
Mr. Scelso. They would have a file on that.
Mr. Goldsmith. On that cryptonym?

Mr. Scelso. That cryptonym.

If it were active, it would be in Registry. Sometimes
| it does take a lot of research. They will wheel out sometimes |

in a cart, like a supermarket cart, only it's two-storeys,

this many, twice as many files.

[ Mr. Goldsmith. As a rule, the information, cperational

information pertaining to an agent will be contained in the

i project files?
ﬁ ~ Mr, Scelso. Yes.

Mr: Goldsmith. Is it true CIA case officers do not have !

E.cryptonyms?

Mr. Scelso. Well, staff case officers who are staff

employees like I was a staff employee, just has pseudonyms.

i Agents have cryptonyms,

1 |
i ‘ Mr. Goldsmith, An agent is not somebody who you would
%consider to be a CIA employee?

| Mr.'Scelso. - That 1s right. He is in a contractual
relationship of some.kind. This is a myth, of course, becauée

there is not any contract, really, but there is an agreement.

1There are certain types of high—level agents who are stéff

ﬁagent& who have staff status, but they are not employees.

i
|
SIPRET 001891
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i For instance, if I had been sent abroad under cover as §
. 2 ! a private individual, leaving the office in McLean, going ::
3 | abroad as a buéinessman or something like that, I would have g
. 4 | becqmé a staff agent and I would still have a pseudonym.
) i :
'g sé »We.have what we call principal agents abroad who work %
é 6 ‘ for us full-time who have pseudonyms and others who have
§ - cryptonyms. ‘When a man gets into something approaching an
§ 2 § employee relationship with. the U.S. government and has survivoi-
~ | !
o $ | ship rights, pension rights, he usually gets-a pseudonym so !
; m-é that he can sign papers, voucheré and so on. !
g 1 é. Mr. Goldsmith. A pseudonym is disﬁinguishable from an |
g 12 ; operational alias, is it ﬁot? é
e : : |
. § i3 l Mr. Scelso. It is different, but it is not distinguish—.z
% s § able by looking at it. %
g if%; Mr. Goldsmith. Understood. %
= ;5§ Mr. Scelso. It is different. }
= ; !
% '"é Mrf Goldsmith. If the case officer has a pseudonym he ?
; :aé uses for correspondence, that is not a name you would use as g
; 19i an operational alias dealing with the agents? g
§ 20% Mr. Scelso; A case officer -- I used to use a differen@
¢C§;%;2¥§; name with every ageﬁt I ?én. | | ’ §
. g;\:z 22 0 Mr. Goldsmith. How would you remember which name to '
23;, use? !
| !
. 24 Mr. Scelso. I had a pretty gon memory. I would look

| 5
tn

at the file. I might be running twelve agents in the station.;g
P2 79 5 9 YR , |
NTRE 001892
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i % i had no trouble femembering it. 1In later years I did when §
‘ 2 : I ran into some of these people on the street. :
BE Mr., Goldsmith. Do you know any CIA case officer whose |
|
. . name is Maurice Bishop? ,
g 3 Mr,‘Scelso, I do not recall any such person.. '
é é Mr. Goldsmith. Do you know whether Dave Phillips ever %
g ,7’ used the name Maurice Bishop as an operational alias or a
é a; p§eudonym?
: 9; Mr. Scelso. I do not know that.
,Z sc; Mr. Goldsmith. Turning now to the. post-assassination
g ’Ié period, what.responsibilities, if any, did you have, with |
g }2% regard to the CIA's investigation of the assassinatioﬁ?
. E 12 Mr. Scelso. I think it was the day after the assassina-
% "? tion, Mr. Helms called a meeting of é lot of important people,}
_ % }ié{including Angleton; the Chief of our Division, Mr. Karamessina%;
; lé% I think somebody from the Cuban show, and told them that I g
% 37% was in charge of the investigation and gave me broad powers é
) él 18% and so on. %
g '9 'Mr; Goldsmith. Why did he pick you? _ ‘ §
§ 20 . Mr., Scelso. He picked me primarily because it fell into%
Zﬁg;ii 21§;my balliwick anyway and because he had known me fbr.years as %
. .:é< 2 ' a‘ polygraph operator and as a man who had successfully inves-
Zzgitigated a number of very, very big operations and security %
. a4 v problems. !

B S
L

i Mr. Goldsmith. When you say it fell into your b’alliwick?

001893
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ényway; for the record, what was that balliwick?

Mr. Scelso. I had a Branch then that included Mexico,
énd the Central American countries and Panama. Because Oswald
had been in Mexico, he gave it to me.

Mr. Goldsmith. Oswald had also been to Soviet Russia.

Mr. Scelso. That is right.

Mr. Goldsmith. Any reason why that person was not
éhosen?

Mr. Scelso. Helms hadAa.way of doing things like this,
pérticularly in my case. I had investigated the disappearance

of the Chief of the West German Security Service in 1964 and

I had investigated a number of other giant operations of |
absolutely critical importance for him over the years, and |
had come up, you know, with the rigﬁt answers.,
Mr. Goldsmith. What wés Helms' attitude towards the
man on which the investigation was to be conductéd?_ ,
Mr. Scelso. Helms wanted everything done right that --

he did not give me any detailed instructions. ;
H
|

Mr. .Goldsmith. Did you ever push you one way or another:
towards finding conspiracy or no conspiracy?

Mr., Scelso. No.

Mr. Gdldsmith. Did he ever pressure you, in any wayy :
to get the job done within certain time limitations?
Mr. Scelso. No.

What;happened was -- as I say, Angleton kept on seeing

001894
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the FBI and he also saw members of the Warren Commission, whicﬁ

'
i
:

(1%}

i was in direct violation of Helms' instructions. Helms

3 _iefused to make him stop doing this. Angleton would not
. 4 , invite me to these meetings. I called this to Mr. Helms'
é 5 attentiop,
é 4 So I worked as fast as I could with the material that ;
é 7 i I had and prepared a summary report of the events in Mexico
é 2 i and other things we knew about. Oswald, which was, in light

C
NS

of later events, very sketchy. - |

N,

Then, after a number of weeks -- I think it was around

10!

! Christmas, but it may have been in mid-January, Nicholas

U SUTHOTON ,

Katzenbach notified us that the Bureau's report had been

] (8]

!

|

t

i

i
given to him and asked the Agency to send people over to read i
: |
t4 4 it, So Birch O'Neal and I went over and read it and it con- ;
i

i

5 | tained vast amounts of information which we had not known.

. REPSRTLERS BUTLDING,

15% | Mr. Goidsmith.- Why wes Birch O'Neal still involved in i

; 1/, this? g

; 135 Mr. Scelso. Birch O'Neal was still involved in it ;

S i

g 19 because the CI staff was helping with the investigation. %

§ 20% It had answers, for exampie, to the letter intercepts §
_eee 21 1 that went various places. They were the repositoﬁy of letter

SO a
:J}"% - i N '
<’ %2 ! intercepts. i
23%, Mr. Goldsmith.  You said that the EBI report.contained a%

442 lot of information that you did not know about? ;

Mr. Séelso- That is right. Just a lot of vital informaﬁion

| D 001895
| S mhai..? -

| )
¥
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1§ that they had not disseminated to us.

Mr. Goldsmith. ' Could you give some examples of that?

[9%)

Mr. Scelso. Yes,

Details of Oswald's political activity in the Unitéd

.|

5 5; States; the pro-Cuban activity; the fact. that he had shot at !
5 é'E General Walker; the fact that diaries and biographical sketche;,
g 7 | autobiographical sketches of himself had been found among his !
é a; effects; and so on.

; 9; And so, in just about everything, the Bureau had deluged}
a |

o

' us with hundreds, if not thousands, &¢f reports of people giv-
ing fragmentary bits of information, you see, and kept us

busy tracing'the names and researching it, and so on; but

these vital things had never been communicated to me. Maybe i

2| they were communicated to Angleton, but not to me.

I It so happened that my report, my initial report -

REPORTURS BUTLDING, UASHINGTOM,
o

2 | actually I wrote an initial report about two days after the

= ; ,
' - ! . i ) i i
“ 17 | assassination, which Mr. Helms took to President Johnson, the ;
£ 18|l gist of which was, as far as we could see, Oswald was the
Z | _ f
- i . . . s :
£ !9l assassin and there was no indication that we had that there
o~ { v
£ o . : . . i
& 20 | were other participants in the assassination; and there was !
i : : ' , {
o D1  no indication, visible indication, that he was a Soviet or a
DT |
TS :
) 2

Cuban agent) even. though the possibility could not be exclu-

EEY
/L
(19 ]
(8 )

23 ; ded. And my later report was more comprehensive, but was

. 24 obviously, completely irrelevant in view of all of this

; Bureau information. ‘ !
- | ,‘ 001896
| SEGRET
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Mr. Goldsmith. Was there a tension between the Agency
and the Bureau by virtue of the Bureau having a much more
complete report than yours, and apparently not having given
you all the information that had existed?

Mr. Scelso. I did not see any. I did not see any
tension. . Everybody felt that this was the Buieau's case
because they were in charge of watching over Oswald. That
was their responsibility, nnot ours, and therefofe we are not
gging to harrass them, or anything like that.

I personally felt a little put out when I discovered
that they had all of this information and had not passed it
to me. Knowing the Bureau, I did not get upset about this.,
I was glad to have all of this information.and just at the
time that my report was submitted, i had circulated it to
the import;nt people, including Angleton, ahd a meeting was
called and everybody was to discuss this case, discuss my
report.

I think that the day of the meeting, or the.day befofe
the meeting, I had read the Bureau's report in Katzenbach's

office and made a few notes and came back and said my report

is irrelevant; in view of ‘all the added informatioh, this thing

now takes on an entirely different dimension. Whereupon,
Helms -- Angleton started to critiecize my report terribly --

without pointing out any inaccuracies, it was so full of

wrong things, we could not possibly send it to the Bureau, and
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I just sat.there and I did not say a word. This was a typical

Angleton‘performance: I had invited him to comment on the
fepgrt and he had withheld all of his comments until he got to
the‘meeting whereupon Helms turned the operation, the investi-
gation, over to Angleton's staff.

Meantime, I was up to my neck in Panama demonstrations

and so on.
Mr. Goldsmith. 1Is the name Ann Ederton familiar to you?
Mr. Scelso. Yes, it is. I've heard the name. . )
Mr. Goldémith. She was a woman who was a CIA analyst.
Mr. Scelso. Yes, sir, on Angletonfs staff in Mexico. |
Mr. Goldsmith. With Birth O'Neal?
Mr, Scelso. That is right.

Mr. Goldsmith. She was the woman who opened up Oswald's

201 file. Did she have any involvement in the investigation

of the assassination?

Mr. Scelso. I suppose she did in Birch O'Neal's office,
probably kept the books for him and so on,

Mr., Goldsmith. Other than.that, you have no information
about fhat?

Mr. Scelso. No.

Mr. Goldsmith. What about Charlotte Bustos? What
involvement did she have?

Mr. Scelso. Charlotte Bustos supported me in handling

all the detalls of tne investigation, running traces on all

001898
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DocId:32277215 Phge 118 ALDESSON REFCRTING COMBENY



DocId:

SO On.

(18]

"~

w

\4'

Mr, Scelos.

20024 (202) S5h-23u48

N

Mr. Goldsmith.

n.c.

been the persoh she

Mr. Sceleos.

UASIHTHCTON

Mr. Goldsmith.
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Mr. Goldsmith.
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- | Mr. Goldsmith.

photograph thought to be of Oswald.

Not ‘that I recall.

of him, that the ONI

i i there was anyone in our files.

in substance,

1-117

the people that came up, and kéeping track of the files, and

We have been told -- the Committee has

g‘been told by two different sources formerly with the Agency

that shortly after the assassination Charlotte Bustos found a

Do you know whether, in

fact, such a photO'was found?

I do not¥recall any such thing..

If she had found it, would you have

would have shown it to?

-Absolutely.

You never saw such a photograph?
You are reasonably
the unknown man?

That is correct. I will gualify my

not reasdﬁéﬁig-sure of anything. I am

pon testimony we have received from other

It is possible that. she found a photograph
may have sent later. I do not think

I do not recall one being

You said shortly after the assassination

| you wrote a report that was submitted to the Presidént and

001899
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nothing to indicate to the contrary.

Mr, Scelsé; Yes.

Mr. Goldsmith. Do you think it was premature a point
to be issuing a report of that kind?

Mr. Scelso. No, because the President wanted it. He
wanted a rundown on what we had and thought. The thing was

couched in such terms, we hedged.

Mr. Goldsmith. Is a copy of that report still available

/ ]
in Headquarters?/ . Y

Mr, Scelso. It should be someplace. I gather that
the Church Committee did not find it eithers It should have

been in Helms' files, or something.

Mr. Goldsmith. Is it uncommon for reports to get lost

~at Headquarters?

Mr. Scelso. Memoranda of this kind -- this was a

memorandum, you see, about a page and a half, or two or

three pages long. I»frequently had to write things like this

to go to the White House: Either J. C. King took them or

‘Helms took them -- with my new electric typewriter.

They wanted to know -- the President wanted something.

Mr., Goldsmith. I understand. r “

Is it common for things like that to get lost?

Mr. Scelso. Yes, it would be verf uncommon. - I héd a
file on the case, my own file in my own safe and it_should

be in there. And it should be in. Helms' files.
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i

Mr. Goldsmith. That leads me right into another questio&

that I was going to address to you. Specifically, whenever an
agency employee writes a memorandum of some sort, or sends out
correspondence, would a copy of that memorandum or correspon-

denée go into ﬁis own file?

Mr; Scelsoc. No.

er. Goldsmith. Where would it go?

Mr. Scelso. It depends on what it was. If it is a
dispatch, you see, going to the field, if goes into a chrono-
file where everythingiis numbered, you see; a copy of each
dispatch that goes out, and it also goes into the project file.

And, if it was not associated with the project, it goes in i
I

any number of subject files. If it were a personnel memorandun

or a policy memorandum or liaison and general communications,

it would go in an appropriate file in the branch.

|
|

Also, it would be filed and sent to Registry‘f

Mr. Goldsmith. You mentioned earlier that,‘for example, ;
somethiné might go into one of Mr. Helms' fileé. !

Mr Scelso. Yes. Helms kept files of memoranda which
were addressed to him or went through him.

Mr., Goldémith. It must have been voluminous files.

Mr., Scelso. Sure.

These were things that were not routine Agency corpes- |
pondence.

Mr. Goldsmith. Did his files include cofrespéndence,

anr 001901
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[ 5 copies of correspondence that he sent to other pecple?

Y

< Mr. Scelso. I would think so.

3 Mr. Goldsmith. You mentionéd ‘earlier that you had

e

maintained a file onoyour desk or in your safe, rather?

L

Mr. Scelso. Yes.

s Mr. Goldsmith. Where would that be today?.

7 Mr. Scelso. I have no idea. . :

[$7]

Mr. Goldsmith. In other words, would you take that

material with you, or did you leave it at the Agency?

>

Mr. Scelso.: I left it in the Branch. It probably was

torn to pieces and everything that was duplicated was destdee&

—

8]

i
and the unique memoranda was sent to Registry.when I left.
!
I did not take any files with me, except some personnel thlngﬂ
1

that I had on myself. i

i

sl Mr. Goldsmith. Was any'considerationlever given by
14 | you during your investigation, or after your investigation, %
i | that Oswald hay have been é CIA agent?

i | Mr. Scelso. Well, we immediately retraced him. We

' | traced him before; we retraced him. Then, for members of the;

i

| 3 . i . ‘ E .
2 || Warren Commission in their presence, we retraced him again. |

’z 300 TrHSTREET, S W, REPORTERPS BUTIDENG, WASHINGTON, D.C. 20024 (202) 554-21345
o

\

2 Mr. Goldsmith. What do you mean by "retraced him2" f

o
),
I
-i{

{

\Y

RSN
All‘
[N
)
3

Mr. Scelso. This is a procedure whereby you go down

/

to Central Registry and hand them a trace request with the ZOQ

~)
[N )

»)

E number on it and all his complete name and so on and date on

)
tn

1 him. They then, using their computers and so on, run through
|
SEPRET 001902
! md;ﬁi
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the thing and get a machine run of all references to him.

They did this in the presence of a Warren Commission man so

Mr., Goldsmith. Was that done specifically using Oswald'

nanme?

Mr., Scelso. Oswald's name, that is right, to. show him
exactly how we were able disgorge whatever we had on Oswald.
Now, we knew right from the start that Oswald had never

been an agent of the Agency, as far as the records show, and

~he could see could see how it worked.

everybody concerned with it knew, or believed, that he had

‘never been an agent of the Agency.

Mr. Goldsmith. How did you know that?

Mr.

indicated in Registry, you

reference to another desk,

Scelso. Because all agents of the Agency are
see,‘undér»a cryptgpym:or.with

with reference to a certain desk

with an instruction, go to a certain desk and ask them. This

is dome with extremely sensitive cases and also done with
- security suspects of great importance.

up-in any

Mr.
Mr.
by the CI
Mr.
Mr,

Mr.

DocId:32277215 Page 123

such contracts.

Goldsmith. Who checked that, did you?

Oswald did not. show |

Scelso. Charlotte Bustos, and it was later checkedf

staff.

Goldsmith. Charlotte Bustos, was she on your staffﬁ

Scelso. My branch.

Goldsmith. Western.Hemisphere?

ALDERSS CoMPANY

001903

S
|
I
|
}
|
i
|
i
z
;
:

i
|

i
|
I



s

™3
5

A

1-122

: § Mr. Scelso. She was primarily the Mexican desk, althougﬁ

later she may have had branch-wide responsibilities. I do not

~)

remember.,

)

Mr. Goldsmith. To your knowledge, was Oswald ever an

"

g s | agent of the CIa?

g 5| Mr; Scelso. Never in any sense. | |

g 7% Mr. Goldsmith. If an agent has a 201 file and I would |

g 8! like to indicate to you that I understand that the fact that

i 9_3 there is a 201 file, that someone is not an agent ~- if an i

= !Oi agent has a 201 file; would the papers maintained in that fileg
i

.1 il be maintained there in chronological order?

i Mr. Scelso. I think the 201 file has a number of differ-

1» || ent parts to it. There is biographic information, administra-

. I tive information and so on.

et i s e e e e e

i Mr. Goldsmith. Would each different part be maintained

REPORTERS BUTLNDING, VASHTHOTON,
¢

in a different file?

4.

,,? Mr. Scelso. It is usually in the same folder.

a7 g
g ;3;‘ - . Mr., Goldsmith. In the same folder. ?
Z 13 MLQ‘Scelso. Unless it is a giant file, then it may be g
= _ ‘ i
§‘ 19 subdivided. , i

21 | Mr: Goldsmith. As a general rule, would it be in chrono- ;

iy ) i . e a .
. i;;;-j -» | logical order, so the first paper would come from the bottom, !
57 | the next one and the next one? §

. T Mr. Scelso. Yes.

™)
in

Mr., Goldsmith. If the file is not in chronological orde#,

TORET 001904

{
1
|
i
. i
DocId: 32277215 Page 124 ALDESSSN 7 e:sr‘\q'*' NG COMBPANY



(]

(58]

[t

w
-
~
|
o .
w o]
-
(o'} *
<
~ 7
ot
~ -
= 2
-
o~
. -
< b
=
= 10
]
S
= N
2
<.
= o
ia
|24
=z
- 11
: -
-
=z 14
-
= g
o (]
<
= v
[~
=
@ a7
:
=
kol
7]
= 17
~
<
S 10
T 2‘
2'%‘?f
P
’ze—’/ :”

ol

| 181
tn

DocId:32277215

1-123.

i

H
|

would that suggest that the file had been tampered with in
any way? |

Mr. Scelso. It might have been reorganized, conceivably
when it was put together, you see, it may have been put together
in disparate pieces of paper gathered from all around, and
the person who put the file, created the file. out of hothing,
may have put them in some other order rather than chronological
order.

Mr, Goldsmith. Are there any written criteria. or regula-
tions coverinq the manner in which 201 files have to be main-

tained?

Mr. Scelso. There may be, I do not know. You know,

I never went to Central Registryithe entire time I was in
Washington, for eight years =-- I did once. It was what we
called a Registry tour, which was a one-week briefing on

Registry and I newer took it.

Not only that, after my initial training course of féur

weeks -- it was a six-week course, but I came in two weeks

late -- in 1947, I never took a training course in my entire
career., I am about the only officer that never did. Helms
would never let me take time to take training courses. |

Mr. Goidsmithr Do you have any reason to believe that

Oswald may have been an FBI informant?

Mr. Scelso. No. He was in touch == the FBI was in

touch with him. You know that, of course. i

QErnET 001905
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i Mr. Goldsmith. Do you. have any reason to believe that
2 § Oswald may have been an agent of the Department of Defense

3 Intelligence?

; Mr. Scelso. No.

é g Mr. Goldsmith. If he had been, would you have known

é 5} about it?

g ’72 Mr. Scelso.: No, not necessarily. Théy could have

é 2 Elconcealed it fromfusﬂ Technically, under Presidential order,
: 3 | they should have coordinated the operation with the-Central
=

Intelligence Agency at some point, if Oswald was a source of

theirs overseas. But compliance with that Presidential

i2 4§ directive was spotty.

Mr. Goldsmith. Do you know a man by the name of John

14 4 McVickar?

Ln

| Mr. Scelso. It does not ring a bell., It barely rings

REPORTLEES BUCIDTING, WASHINGTOM,
o

13 1 a bell in the distance.

; 7 ~ Mr. Goldsmith. You mentioned earlier that you just
;A i3 % read the book, "Legend." 1In that book, a woman by the name |
g 19 % of Priscilla Johnson is mentioned. She w;s a newspaper i
§ 20 % reporter who interviewed Oswald when he was in Russian. ;
| !
i AL ; Do you have any reason to believe that Priscilla ?
. «:Zi?’ 22 Johnson MacMillan may have been an Agency employee? ,
23§ Mr. Scelso. I never heard it. The way things developed;
. 24 a lot of things happened that I did not know or I did not find«é

i
i

oue. | 001906

i
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i
i
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Ifg ‘ Mr. Goldsmith. For purposes of the record, I should
. ; | ask you, if possible please try to let me finish my gquestions,

5 because otherwise, the record will look as though I am asking

. 4 1 a question and you. are most of the time anticipating what I (
i : |
E 5% am getting at, but you are answering me very quickly, so the

o . 1+ record will look chopped up if you.do not let me finish my

v
g '7§ question. i
§ 3%§ What about a woman named Aileen Mosby, also a.correspon-
. | |
; ;;;dent in Moscow. Do you have any reason to believe that she g
B i |
; C§ would have been an employee.of theiAgency? %
f | Mr. Scelso. I had known nothing about it. i
; ;:2% Mr. Goldsmith. A newspaper correspondent called A. I. g
. ‘y Korengold, the last name is Korengold. |
‘ é% Mr. Scelso. No. ?
5i§ Mr. Goldsmith. How about Goldberg, A. I. Goldberg? g
}é;§ ~Mr, Scelso. No. I might say that I did not know. I ;
, ;7§§am pretty sure I never knew the names.of any American journa- 5
3gé‘list that we might have used in Russia. Altho#gh I once did §
= y;% a survey of all of our journalist operations.
§ g}% Mr. Goldsmith. You mentioned earlier that CIA's Moscow ;
‘ station was run somewhat differently than other stations. E

Mr. Scelso. Yes;

Mr. Goldsmith. GCould you summarize for us again why
and how it was run differently?

® i

o, i i

i 4 H

P y

. : I
P

'

A% Mr. Scelso. Well, Soviet and satellite operations, in

001907
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from Paris to Mexico City, I might not have learned of it.

‘Even when I was later Chief of Foreign Intelligence operations;

AT IR ‘;—c
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YW Em A0

general were very, very highly compartmented. Successful
recruitments of Soviet or sgtellite officials were handled
with special cryptonyms and did not come to the attention of
other divisions or branches unless it were absolutely neces-
sary =-- for instance, had they recruited somebody like that
in Mexico City, I would have known about the operation.

However, if a Soviet agent of ours had been transferred |

i

|
my purview did not include those successful Soviet and satel-

lite operations which were in being. It did include a survey

of our efforts to make such recruitments and stations all !

around the world.

My authority did not cover the Moscow station at any

time. That was entirely separate. I never was told who was

P

there or what they were doing.—

Mr, .Goldsmith. You might normally know which Agency employ
ees were at another station.

Mr. Scelso. ' Yes: - Aimést-alwéys;Iucould.findfthat.2;;

; i
i

Mr. Goldsmith. Moscow? | . %

Mr. Scelso. Moscow was never discussed with any of the
panels which I sat on, nor were there projects submitted to
me for approval.

. Mr. Goldsmith. 1Is it possible that the Moscow station

 SEGRE
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i E would have had a Chief of Station?

. , Mr. Scelso. Yes, but I doubt it. I would doubt it.

[Je 1

I always thought that there was only one man in Moscow, and

[#93

e

now there were probably more than one.

E 3 Mr, Goldsm;th. Why would there be relatively few people
é 5 | assigned to the Moscow station?

|
g '7! Mr. Scelso. I don't know. It would be hard to get them
é 3 in. It would be hard to find a seasoned officer --0 there is
i ;é no sense Sending ainnovice -- a seasoned officer who was not

1 i blown, as they say, whose cover had not been compromised.

i - Howewver, it appears that 1t did not make much. difference

because some of the people they sent there must have been

[

compromised.

In general, the chiefs of the Soviet effort were

extremely jealous of their prerogatives and found it much

n

RUEPORTTRS BUTEDING, UASHTHGTON,
Iy

.. i easier to cooperaté-without anybody critiquing their work.
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